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ACTA DEL CONSELL PLENARI 
 

Identificació de la sessió  
Núm.: 7 
Data: 2 de desembre de 2014  
Caràcter: ordinari 
Horari: 19.06 h a 22.33 h  
Lloc: Consell de Districte d’Horta-Guinardó
 
Assistents 
 
Presidenta del Consell 
Núria Carmona Cardoso (GMDPSC) 
 
Regidora del Consell 
Francina Vila Valls (GMDCiU) 
 
Consellers i conselleres  
Lluís Bou Dalmau (GMDCiU) 
Jaume Fibla Papaseit (GMDCiU) 
Lina Huélamo Soriano (GMDCiU) 
Roser Nogués Alonso (GMDCiU) 
Gonzalo Puelles García (GMDCiU) 
Ramón Carrión Duran (GMDPSC) 
Joan Ferrús Alborch (GMDPSC) 
Núria Galán Orriols (GMDPSC) 
Cristina Gómez Salmerón (GMDPSC) 
Raül Ortega Serrano (GMDPSC) 
Daniel Rosillo Molina (GMDPSC) 
Manuel Conde García (GMDPPC) 
Rafael Sánchez Cobo (GMDPPC) 
Carlos Torrubiano Blanco (GMDPPC) 
Felisa Vila San Millán (GMDPPC) 
Anna Mir Acebrón (GMDICV-EUiA) 
Antoni Salado Pérez (GMDICV-EUiA) 
Jordi Coronas Martorell (GMDUpB) 
 
Absents 
David Escudé Rodríguez, regidor adscrit (GMDPSC) 
Gloria Martín Vivas, regidora adscrita (GMDPPC) 
Belén Pajares Ribas, regidora adscrita (GMDPPC) 
Elsa Blasco Riera, regidora adscrita (GMDICV-EUiA) 
Janet Sanz Cid, regidora adscrita (GMDICV-EUiA) 
Jordi Portabella Calvete, regidor adscrit (GMDUpB) 
 
Excusa la seva presència 
Joan Martínez Vendrell (GMDPSC) 
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Cap del Departament de Serveis Jurídics-Secretaria 
Núria Munell Casadesús 

Gerent 
Carles Mas Lloveras 

 

Desenvolupament de la sessió  

La presidenta obre la sessió. 

A) Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del dia 14 d’octubre de 2014 
i aprovació, si escau, de l’acta de la sessió extraordinària del dia 10 de 
novembre de 2014 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, demana que consti en l’acta que el seu 
grup municipal va demanar arribar a un acord sobre el tema dels veïns de l’edifici del 
carrer Santa Rosalia, 91, i també va dir que no marxaria de la seu del Districte fins 
aconseguir-lo. 

El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, demana que es modifiqui el redactat del 
recompte de vots sobre la proposta que va realitzar el GMDICV-EUiA sobre la plaça 
Botticelli, ja que figura que el grup al qual representa va votar en contra i, en realitat, es va 
abstenir. 

S’aproven les dues actes per unanimitat amb aquestes dues modificacions. 

B) Part informativa: 

a) Cartipàs 

El Consell se n’assabenta. 

b) Despatx d’ofici 

Comunicació de les resolucions incloses en el despatx d’ofici 

El Consell se n’assabenta. 

c) Informes: 

2. De la regidora del Districte sobre l’estat del Districte 

La regidora del Districte saluda els assistents i procedeix a informar sobre l’estat del 
Districte segons la seva estructura organitzativa. 
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Àrea d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i 
Sostenibilitat.  

En primer lloc, llista les obres executades: la primera, l’ascensor del passeig de la Vall 
d’Hebron, que facilita la connexió entre Montbau i la Vall d’Hebron, i que compta amb un 
pressupost de 121.000 euros; la segona, la millora de l’enllumenat del refugi antiaeri del 
costat del Mas Guinardó, que suposa el compliment del full de ruta del barri del Guinardó i 
que permet l’accés amb més facilitat a aquest indret. 

En segon lloc, i en la línia del compliment del full de ruta, informa de les obres en procés 
d’execució i menciona l’avançament dels diferents equipaments de la pastilla de l’UA3 del 
Guinardó. Especifica que el dia 13 de desembre s’inaugurarà el mercat municipal, que 
queda enmig de tota la pastilla. Així mateix, menciona les obres de Raimon Casellas i el 
seu entorn, tot assenyalant que milloren l’accessibilitat, l’enjardinament i les zones 
d’estada, que compten amb un pressupost de més de 800.000 euros i que acabaran 
enguany. Destaca les diferents millores que s’han fet al camp de futbol del Carmel, en els 
murs, les escales i alguns entorns immediats. 

Assenyala l’obra de connexió a clavegueram dels carrers que queden fora dels dos àmbits 
de reordenació i conservació de la Clota, que era una petició dels veïns del barri, i fa 
saber que la previsió és acabar les obres el març del 2015. 

Tot seguit, anuncia les obres de millora de l’entorn de la carretera del Carmel, i destaca 
les obres d’ampliació de la carretera, especialment a la zona nord, per tal que els 
autobusos públics no bloquegin el pas quan realitzen la parada, ja que fins aleshores 
només hi havia un sentit de circulació per a cada sentit de la marxa. 

Comunica que el Districte està treballant per a complir amb l’objectiu de convertir el casal 
Pirineus en un equipament exclusiu per als veïns de Can Baró, i fa saber que, 
paral·lelament, s’estan realitzant les millores de condicionament de l’espai en diverses 
fases, l’actual de les quals és l’àmbit de l’accessibilitat. Així mateix, expressa les millores 
que s’han realitzat tant a l’interior com a l’exterior del casal de Teixonera tot recordant que 
el Districte dedica una partida pressupostària al manteniment dels equipaments. 

Respecte al desenvolupament del parc dels Tres Turons, destaca la segona fase de 
museïtzació del conjunt de bateries antiaèries que hi ha al cim del turó de la Rovira, unes 
obres impulsades pel Museu d’Història de la ciutat que acabaran el març del 2015 i que 
tenen un pressupost de més de 900.000 euros. També subratlla les obres als carrers 
Labèrnia i Marià Labèrnia, que es preveu que acabin a l’agost del 2015, amb un 
pressupost de gairebé 1,5 milions d’euros, que permetran que l’autobús arribi al parc, 
s’urbanitzin els carrers i es posi en marxa la gestió de subministraments i el soterrament 
de la connexió de gas. 

Pel que fa al barri del Guinardó, destaca la millora d’accessibilitat que han suposat les 
escales mecàniques del carrer Telègraf, que compleixen amb el full de ruta amb un 
pressupost de gairebé 700.000 euros i la finalització de les quals anuncia que és pròxima. 

Fa referència a l’ampliació i millora de la biblioteca de Montbau, que també era un 
compromís del full de ruta, i comunica que amb aquesta obra es guanyen més de 300 
metres quadrats, la qual cosa considera que és un increment important que permetrà 
oferir més possibilitats a l’espai. 
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Pel que fa al barri de Sant Genís, menciona l’adequació dels patis de l’escola Montserrat, 
que era una petició dels veïns i que figurava en el full de ruta, i assenyala que aquesta 
obra suposa una millora per a l’escola, els alumnes i les famílies. 

Fa saber la intervenció realitzada per posar en solfa els equipaments de les petanques 
situades davant de la seu del Districte, que han suposat millores de l’enllumenat i una 
reforma del lavabo i de les instal·lacions destinades als clubs de petanca. Indica que les 
obres s’acabaran el mes de desembre. 

Informa que el mes de desembre s’iniciaran les obres de reforma del paviment del carrer 
Sant Quintí, que és un espai concorregut, amb un pressupost de 140.000 euros, la 
previsió de les quals és de quinze dies com a màxim. 

Respecte al barri de la Vall d’Hebron, destaca les obres d’implementació del carril bici a 
l’avinguda de Can Marcet, que era una demanda dels veïns, i anuncia que a principis 
d’any es posaran en marxa. 

En l’àmbit de la Mobilitat, informa de la implementació de l’àrea verda a Can Baró i al 
Guinardó per tal de superar l’efecte frontera que vivia el barri de Can Baró, pel qual els 
veïns del Guinardó anaven a aparcar al barri de Can Baró per evitar el pagament de l’àrea 
verda, deixant sense places d’aparcament als veïns que hi resideixen. 

Àrea d’Igualtat d’Oportunitats i Qualitat de Vida. 

Destaca la commemoració del Dia Internacional per a l’Eliminació de la Violència contra 
les Dones, en el qual es van realitzar actes a diferents equipaments i sobretot organitzats 
pel Consell de Dones del Districte. En l’àmbit de la dona, assenyala la formació que s’ha 
realitzat a les entitats i dones que encapçalen les entitats del districte per tal que puguin 
treballar qüestions d’orientació i assessorament sociolaboral, que era una petició. 

Seguidament, destaca la commemoració del Dia Internacional de les Persones amb 
Discapacitat que es farà l’endemà, 3 de desembre, al Casal d’Entitats del Mas Guinardó, a 
les 18.00 h, i convida els assistents a participar-hi. En el mateix àmbit, subratlla la segona 
jornada de petanca a la Ciutat de l’Aigua, en la qual van participar 330 persones i 18 
escoles d’educació especial. Opina que és una activitat bonica i interessant que promou la 
trobada de totes les escoles i àmbits que treballen la discapacitat mitjançant una jornada 
lúdica, esportiva i d’intercanvi. 

Àrea de Coneixement, Infància, Adolescència i Joventut i Esports. 

En l’àmbit de Coneixement, Infància, Adolescència i Joventut, destaca que a hores d’ara 
s’estan realitzant les obres d’implementació de nou camins escolars nous per garantir la 
seguretat viària dels alumnes, unes obres que es pacten amb les AMPA. Així mateix, 
informa que properament s’inaugurarà el camí de l’escola ACIS Artur Martorell. 

En l’àmbit d’Esport i Promoció del Districte, fa referència a les obres de millora dels 
entorns per a poder practicar esport a l’aire lliure i menciona l’èxit de la segona edició del 
Cros dels Tres Turons, organitzat conjuntament pel Districte amb la Unió Excursionista de 
Catalunya d’Horta, on van participar-hi 500 persones tot i la pluja. 
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Àrea de Comerç, Mercats, Relacions de proximitat, Seguretat i Gent Gran. 

Assenyala l’inici de la campanya de Nadal als eixos comercials i associacions de 
comerciants del districte i fa saber que el 21 de novembre es va fer l’encesa de llums. Diu 
que ja s’han posat en marxa totes les accions per donar suport als comerços del districte 
durant aquest període. 

En l’àmbit de Gent Gran, destaca l’acte que va tenir lloc el 4 de novembre al Casal de 
Gent Gran del Baix Guinardó per homenatjar als avis i àvies centenaris del districte. Opina 
que és un acte bonic, de justícia i que val la pena. 

Àrea de Cultura, Ciutadania, Emprenedoria i Promoció del Districte. 

En l’àmbit de Cultura, fa referència, en primer lloc, a l’edició d’enguany dels Premis Horta-
Guinardó, atorgats als voluntaris de Mont Carmel, l’Associació de Propietaris i Veïns del 
Mas Guinardó i també a l’entitat La Llavor d’Horta. Així mateix, menciona l’homenatge que 
es va realitzar al recinte modernista de l’Hospital de la Santa Creu i Sant Pau, que va 
comptar amb la presència de l’alcalde, i a la senyora Alícia Gascón a títol pòstum. 

En segon lloc, destaca la realització de la primera Fira del Llibre d’Horta, amb més de 
1.200 participants, que era una aposta de la biblioteca de Can Mariner per promocionar la 
lectura. 

En tercer lloc, menciona les obres que el Districte ha realitzat d’ampliació de l’edifici Mercè 
Rodoreda i les de millora que es duran a terme en els seus entorns. 

En l’àmbit de la Participació, informa de dos processos. Fa referència a la primera trobada 
participativa al Baix Guinardó per decidir el futur del parc i dels jardins del Príncep de 
Girona, de la qual subratlla l’alt nivell d’assistència i la recollida, fins al dia del Plenari, de 
més de 1.500 aportacions. Creu que el barri té la necessitat de dir la seva i mostra la seva 
satisfacció per la resposta que han donat tant les entitats com les persones a títol 
individual. Seguidament, informa del procés de participació que hi ha hagut a la Teixonera 
per decidir els usos de la plaça Herta Frankel i destaca la participació de 200 persones, la 
recollida d’aproximadament 150 enquestes el dia de celebració de la jornada i la recollida 
d’unes 600 butlletes amb l’opinió dels veïns del barri. 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, procedeix a fer saber la seva opinió 
sobre el desenvolupament del Consell Ciutadà celebrat el dia anterior. Creu que no és 
oportú convocar el Consell Ciutadà per ensenyar el pressupost d’una forma tan ràpida que 
no permeti la lectura del que s’exposa a les pantalles, ja que és el màxim òrgan de 
participació del Districte. A més, retreu la poca assistència dels membres del Consell, que 
és així durant tot el mandat, i creu que el Districte hauria d’activar-los d’alguna manera 
perquè, si no, l’òrgan morirà i els únics assistents seran els que voldran dir la seva a les 
audiències públiques posteriors. En aquest sentit, demana a l’equip de govern que 
reflexioni sobre aquest punt, que creu que és molt important per a dotar de continguts la 
política del districte. 

Tot seguit, opina que el govern no ha afrontat de cap manera el dèficit històric d’inversions 
que pateixen alguns barris del districte, si bé reconeix que no només és fruit del mandat 
actual. Així mateix, es queixa del fet que hi hagi grans planejaments encallats, com per 
exemple el del Carmel, que tot i fer-se amb molta il·lusió per solucionar problemes 
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endèmics deguts a la mala construcció en origen, està completament mort. Creu que 
resoldre aquests problemes és urgent i menciona les actuacions previstes al passatge 
Sigüenza tot recordant que el govern les va qualificar de prioritàries per una qüestió de 
seguretat. 

Pel que fa a les obres d’urbanització que el govern ha decidit emprendre en zones 
afectades com el turó de la Rovira, expressa la seva actitud a favor però demana que es 
facin al barri de la Font del Gos, que també és una zona afectada. Recorda que en 
l’Audiència Pública del dia anterior, els veïns van reivindicar la col·locació de voreres, la 
urbanització del barri i que els arribi el bus de barri. 

Respecte a la ronda de Dalt, retreu al govern que encara no hagi convocat als grups 
municipals per conèixer l’estudi demanat a l’inici de mandat i es queixa del fet que els 
pressupostos del 2015 no reflecteixen la voluntat de contractar projectes abans d’acabar 
el mandat. Mostra la seva falta de confiança envers el govern perquè creu que no trobarà 
una solució satisfactòria per a la ronda de Dalt. Així mateix, desconfia que el govern 
presenti una proposta de projecte perquè la relació amb les entitats no és idònia. 

Pel que fa a la Torre Garcini, aclareix que, tal com ha fet altres vegades en el Consell 
Plenari, en el Consell de Barri es provoquen malentesos perquè es demana als grups 
municipals que es posin d’acord quan, en realitat, tots estan d’acord a salvar la masia. 
Reconeix que la situació amb la qual es va trobar el govern era problemàtica, però 
considera que la manera amb què ho ha afrontat ha estat un doble nyap: d’una banda, 
perquè desplacen l’edificabilitat a una zona de la ciutat que hauria de ser una porta 
d’entrada al parc de Collserola i que, per tant, no hauria de tenir edificis; i, de l’altra, 
perquè una part de la finca continua sent edificable. Considera que el govern actual 
funciona a cop de plataforma, tal com ho demostren els fets de la plaça Botticelli, de Can 
Vies del districte de Sants, o de la plaça Sanllehy d’Horta. Mostra la seva inquietud per 
saber si el govern dirà alguna cosa sobre el procés de participació de la plaça Botticelli en 
el Consell de Barri d’Horta i manifesta la voluntat de saber què pretén fer en el que queda 
de mandat. 

Per acabar, es mostra satisfet pel fet que es realitzin enquestes per demanar l’opinió de la 
gent del districte però demana que no es menystinguin els òrgans de participació, en els 
quals les entitats i persones a títol individual haurien de participar-hi de manera activa i no, 
tal com fan ara, reflectint el que proposa l’Administració. Opina que la participació activa 
passa per apoderar a la ciutadania en determinades decisions i retreu que durant els tres 
anys i mig del mandat actual no s’hagi fet així. 

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, inicia la seva intervenció parlant dels 
processos de participació a Príncep de Girona i al barri de la Teixonera. Diu que, segons li 
consta, el procés de la Teixonera no compta amb el mateix èxit que el de Príncep de 
Girona, ja que els moviments veïnals no estan gaire satisfets. 

Mostra el seu acord amb la regidora pel fet que els barris tinguin ganes de participar en la 
millora del districte, però retreu al govern que no es cregui aquesta participació ni ofereixi 
espais que la facin possible. Creu que la seva actitud és insensible i la gestió, nefasta, i 
recorda que en l’Audiència del dia anterior diverses entitats veïnals van demanar ser més 
escoltades. Opina que quan el govern convoca consells ciutadans i audiències el mateix 
dia, està menystenint la ciutadania i el moviment associatiu, i es queixa del fet que 



 
 
 

149 

impossibiliti un vertader debat sobre els pressupostos i entengui la seva exposició en el 
Consell Ciutadà com un mer tràmit. 

Així mateix, considera que el govern menysté la ciutadania amb la seva absència en les 
reunions del districte, que són especialment sensibles per als veïns, com per exemple la 
que va tenir lloc pels afectats de l’edifici del carrer Santa Rosalia, 91, on no hi havia ningú 
del govern. Creu que hi haurien d’haver anat, ja que són els responsables i els que tenen 
la capacitat de decisió en situacions com aquestes. 

Recorda que, des de fa temps, el seu grup municipal denuncia el desmantellament dels 
òrgans de participació, i opina que els darrers pressupostos en són una mostra. Manifesta 
la voluntat del seu grup de posar en valor l’esforç de les entitats i la ciutadania pel fet 
d’assistir a espais de participació que són gairebé inútils i retreu a la regidora que, en la 
presentació dels pressupostos que va fer el dia anterior, exposés un debat genèric i 
adrecés la ciutadania a mirar la pàgina web. 

Mostra el seu acord amb el senyor Coronas respecte al fet que el govern respon en funció 
de la força que tingui la plataforma de veïns generada a partir d’un conflicte i afegeix que 
funciona de manera improvisada. 

Seguidament, opina que si bé el full de ruta contempla actuacions necessàries per als 
barris, no respon a una estratègia global per al districte ni tampoc a les demandes dels 
veïns, fet que s’explica per l’absència d’un procés de participació real. En canvi, creu que 
l’elaboració del Pla d’equipaments del Districte és un procés consensuat, que compta amb 
el consens de totes les forces del consistori però que, malauradament, el govern ha 
abandonat. Es queixa del fet que en els pressupostos no hi hagi cap planificació per dur a 
terme els equipaments previstos en aquest Pla. 

Així mateix, es queixa de la falta d’informació sobre el Pla de mobilitat del Districte, del 
qual els han informat que ja s’ha fet, i de les portes de Collserola, de les quals recorda 
que havien de ser un dels projectes estrella del govern. Retreu al govern que no hagi fet 
un retorn decent als barris que van participar en el procés. 

En definitiva, creu que el govern actual no escolta, va a la seva i no dóna compliment als 
compromisos adquirits, per la qual cosa considera que no se’n pot esperar resposta per a 
les necessitats reals de la gent del districte. Opina que és un govern miop en temes tan 
importants com l’atur, que és la primera preocupació de la ciutadania. 

El senyor Manuel Conde i García, del GMDPPC, saluda els assistents. Constata que el 
present Plenari és el penúltim abans de les eleccions municipals de maig del 2015. Abans 
de procedir amb la seva intervenció, retreu a la regidora que sempre digui que el govern 
està estudiant o mirant el que farà, i matisa que en les audiències públiques sempre 
contesta de la mateixa manera, per la qual cosa opina que l’únic que fa el govern són 
manteniments. 

Seguidament, exposa els temes que s’ha preparat pel Plenari. En primer lloc, fa referència 
a la ordenança de terrasses i retreu al govern que deu mesos després de l’aprovació de la 
normativa, no hagi fet res per aplicar-la. Explica que l’Ordenança té dos punts importants: 
el primer, els inspectors, i el segon, l’ordenació singular, que encara no existeix. Constata 
que sense ella, els empresaris no poden fer noves inversions, de manera que es crea una 
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inseguretat econòmica per a tothom, empresaris i ciutadans. Demana al govern que 
apliqui l’Ordenança perquè tothom ho agrairà. 

En segon lloc, menciona la xarxa ortogonal d’autobusos i diu que en els consells de barri 
encara hi ha queixes del funcionament de les línies, del retard i de la supressió d’algunes 
parades, tot plegat aspectes que perjudiquen la mobilitat dels veïns i, sobretot, de 
persones grans amb dificultat per moure’s. Diu que es tracta, entre d’altres, de les línies 
H6, V21, 32 i 39. Creu que s’haurien de suplir les parades suprimides pel bus del barri i 
tornar a instal·lar-lo els dies festius. Explica que els barris més perjudicats són la Vall 
d’Hebron, Montbau, Sant Genís, Can Baró i, especialment, la Font del Gos, els veïns del 
qual van demanar en l’Audiència del dia anterior que el bus 185 hi arribés. Creu que 
s’hauria de fer una comissió de seguiment que doni resposta a les queixes dels usuaris, i 
retreu al govern que consideri que el funcionament de la xarxa és positiu quan, en una 
primera fase de queixes, se n’han recollit 490 i, en una segona, 570. 

En tercer lloc, fa un incís sobre les escoles bressol municipals. Comunica que, segons 
s’ha informat a la Casa Gran, en el districte hi ha 826 places demanades i només se 
n’ofereixen 570. Respecte a la decisió del govern del Districte de construir quatre escoles 
bressol, opina que no seran suficients per a satisfer tota la demanda i recorda que, 
actualment, Horta-Guinardó compta amb 13 escoles i amb 58 vacants, essent el segon 
districte de la ciutat amb més vacants, després de Nou Barris. Per tot això, creu que el Pla 
2007-2011 s’ha esgotat i que cal fer-ne un de nou, amb un nou mapa d’escoles bressol i 
de necessitats del territori. Recorda que aquests dos propòsits es van aprovar a la 
Comissió de Cultura anterior, a la Casa Gran, amb els vots favorables del seu grup, el 
GMPSC i el govern, i els vots en contra del GMICV-EUiA i GMUpB. 

En quart lloc, parla del passatge Arc de Sant Martí i recorda que els veïns del carrer Alt de 
Pedrell i Arc de Sant Martí han denunciat el seu tancament tant en els consells de barri 
com mitjançant iniciatives davant l’Ajuntament. Fa saber que a la part superior del 
passatge hi ha un mur en perill d’ensorrament, motiu pel qual els veïns han decidit tancar 
el pas amb una porta amb cadena i convertir-lo en una propietat privada on, de pas, 
aparquen els cotxes. Explica que el passatge estava obert des de l’any 1951 i que és un 
pas habitual per accedir al parc i a les escoles. A més, explica que els veïns del carrer Alt 
de Pedrell es troben amb el problema que el tancament del passatge impedeix el pas dels 
serveis d’averies de llum, aigua i telèfon. Per tot això, demana una resposta a la regidora i 
al govern. 

En cinquè lloc, retreu a la regidora que en l’Audiència del dia anterior digués que el seu 
grup municipal era l’únic que havia contemplat en el programa electoral el tema de les 
cases del Turó de la Rovira, ja que el GMDPPC ha defensat en diverses ocasions que el 
projecte dels Tres Turons combini cases i parc. 

En sisè lloc, dóna algunes xifres sobre gent gran, com ara que a Barcelona viuen 350.000 
persones majors de 65 anys, un terç de les quals té més de 75 anys, i que moltes d’elles 
viuen soles. Creu que el sobreenvelliment és un èxit de la societat moderna i de l’estat del 
benestar. 

Per últim, retreu al govern que no hagi complert res del que disposava el conveni firmat 
entre l’Ajuntament i la Generalitat sobre equipaments socials 2005-2007, en el qual es 
deia que es farien 10 centres de dia i 320 places, i especifica que en els darrers anys les 
llistes d’espera dels serveis socials han augmentat un 50%.  
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El senyor Ramón Carrión i Duran, del GMDPSC, reconeix que el govern té bones 
intencions però retreu que arriben tard i que ha deixat moltes actuacions sense resposta.  

Per començar, demana al govern que sigui més rigorós i curós amb la informació i 
documentació que facilita als veïns i als grups municipals, ja que és una petició dels dos, i 
constata que en alguns casos es diu que ja s’han realitzat actuacions però no és així. En 
aquest sentit, demana en quin punt es troba l’edifici de Santa Rosalia, 91, quina és la 
situació dels veïns, quines solucions immediates se’ls ha ofert i en quins terminis. Demana 
al govern que doni respostes àgils i sigui present a les reunions per a donar una resposta 
no sols tècnica, sinó també política. Així mateix, manifesta la voluntat que el govern actuï 
sense la necessitat que hi hagi una plataforma que pressiona al darrere. 

Tot seguit, s’adreça a la regidora per a mostrar-li la seva preocupació envers el procés de 
subvencions que se celebra actualment i, especialment, davant el fet que les entitats 
estiguin ben informades i davant les ganes del govern de valorar els projectes que es 
presentin a la convocatòria. Indica que, segons l’àmbit, es produeixen diferents situacions, 
i destaca que la subvenció a entitats juvenils sempre és la mateixa, que no troba 
satisfactòria, per la qual cosa demana al govern que miri amb deteniment cada projecte i 
conegui la realitat de cada entitat per a valorar l’import final. Opina que si bé la proposta 
tècnica es regeix per raons objectives i rigoroses, la voluntat política ha de marcar la 
prioritat. 

Respecte als joves, considera que és el col·lectiu oblidat del govern en l’àmbit de ciutat i, 
especialment, en el districte. Creu que el govern actual serà recordat per haver fomentat 
la seva sortida de la ciutat i del país i per no haver ofert oportunitats amb polítiques 
ambicioses d’educació i programes d’ocupació adequats. En aquest sentit, retreu al 
govern de la ciutat que hagi obviat el pla de xoc contra l’atur juvenil que va proposar el 
seu grup municipal. Seguidament, retreu a la regidora que faci el mateix que l’alcalde i 
oblidi les polítiques de joves. Concretament, es queixa del fet que els pressupostos per 
l’any vinent no contemplin la construcció del casal de joves a l’illa d’equipaments del 
Guinardó i la Llosa de la Vall d’Hebron i la posada en marxa d’espais de 12 a 16, ambdós 
aspectes recollits en el Pla d’equipaments juvenils de ciutat, el termini d’execució del qual 
es preveu fins al 2015. A més, retreu que redueixi un 70% la inversió en promoció i 
participació de la infància, per la qual cosa considera que també oblida completament el 
col·lectiu 12-16. Opina que el Pla d’equipaments juvenils vol donar solucions als 
problemes de falta de locals de les entitats juvenils del districte però constata que el dóna 
per perdut i que té l’esperança d’actualitzar-lo i executar-lo en el proper mandat. 

Després, recorda que enguany s’han celebrat dos consells a cada barri, com en els 
darrers cinc anys, i especifica que hi ha hagut demandes reiterades, com per exemple les 
places d’aparcament o les solucions d’accessibilitat als barris de la Teixonera o de 
Montbau. Es queixa del fet que el govern no hi hagi donat resposta. 

Enllaçant amb els consells de barri, fa saber que el seu grup creu en la participació 
directa. Ara bé, demana al govern que els concebi com un espai de debat dels projectes i 
no com un espai on és obligatori passar perquè ho estableix el reglament. 

Finalment, demana a la regidora i al govern el següent: la data de finalització de l’estudi 
de la cobertura de la ronda de Dalt; la data del compliment amb les entitats i veïns al 
respecte; el moment en el qual es treballarà el problema dels senglars a Montbau; el 
moment en què es posarà en marxa el PGM dels Tres Turons, a més de les iniciatives 
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comentades i el PGM del Carmel, i la data d’inici de la remodelació del Mercat de la Vall 
d’Hebron. 

La regidora respon, en primer lloc, al GMDPSC i demana al senyor Carrión que 
especifiqui quin projecte ha quedat pendent, ja que creu que el govern està executant tots 
els projectes recollits al Pla d’actuació del Districte. 

Insta els membres del Plenari a donar suport als pressupostos que presenta el govern 
perquè considera que és l’eina de què disposa el Districte per tirar endavant les inversions 
i els projectes. 

Pel que fa a les subvencions, assenyala que el Districte manté la xifra de més de 300.000 
euros de suport a les entitats. Així mateix, reconeix que la voluntat política es reflecteix en 
les seves bases, ja que marquen prioritats, i recorda que a l’inici del mandat, el govern va 
assenyalar la necessitat de donar més suport als projectes d’atenció a les persones i, 
especialment, a les persones amb més necessitats. Ara bé, reconeix que els tècnics són 
els encarregats de fer la valoració amb la màxima objectivitat. 

Respecte als joves, fa saber que el govern està preocupat per aquest col·lectiu i ha 
realitzat diferents actuacions al respecte. Anuncia que està desenvolupant el Pla 
d’equipaments destinats a joves i que es posarà en marxa el casal de gent jove a l’illa 
UA3. També explica que el Districte ha destinat recursos a la formació de joves a través 
dels casals de barri i dels centres cívics, com és el cas dels projectes de Boca Nord. Fa 
saber que el govern està reforçant aquestes polítiques amb contractació directa a través 
de plans d’ocupació del Districte i també d’entitats del tercer sector per contractar 
directament personal jove que ajudi amb els projectes. 

Seguidament, respon al senyor Conde i diu que el govern complirà la normativa de les 
terrasses. Explica que s’ha reunit amb les persones afectades propietàries de locals amb 
terrasses perquè es puguin acollir a la normativa i adverteix que, en cas que no la 
compleixin, el govern actuarà. Així mateix, exposa l’anticipació als problemes de 
convivència per part del govern, ja que treballa amb els veïns afectats. 

Pel que fa a la xarxa ortogonal, mostra el seu acord amb el comentari del senyor Conde i 
diu que si bé la puntuació dels usuaris supera el vuit, és veritat que puguin haver-hi 
algunes deficiències. Comunica que el Districte les està recollint i s’està reunint amb qui 
pertoca per resoldre la situació. Ara bé, retreu al GMDPPC que critiqui el tema del 
transport perquè creu que en té part de culpa, ja que l’Estat ha deixat de posar-hi 35 
milions d’euros. 

Tot seguit, contesta al senyor Coronas i mostra el seu desacord respecte a la 
consideració que el projecte de Tres Turons està encallat. Fa saber que per al govern es 
tracta d’un projecte important que té dificultats de caràcter urbanístic. Considera injust que 
el GMDUpB critiqui la falta d’actuació davant d’un problema que té més de cinquanta anys 
i opina que no es pot resoldre d’un dia per l’altre. Indica que l’Ajuntament ha posat ordre 
en les seves propietats amb la «fase zero», ja que el govern anterior havia col·locat 
persones provinents dels serveis socials en edificis afectats en unes condicions 
insalubres. Així mateix, assenyala que properament es començarà la fase 1, que 
consistirà en atendre les persones afectades que volen marxar de Tres Turons i per les 
quals el Districte hi està treballant. A més, destaca que el govern està desenvolupament el 
parc mitjançant la millora dels accessos i la vegetació, entre altres aspectes. Subratlla 
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l’interès patrimonial del parc degut a la situació de les bateries antiaèries al cim del turó de 
la Rovira i explica que aquest fet porta a la fase 2, que és la museïtzació, que s’està 
posant en solfa. Per últim, diu que el més important és millorar la qualitat de vida de les 
persones que viuen en l’àmbit dels Tres Turons. Afegeix que el Districte està fent una 
feina molt important als carrers Labèrnia i Marià Labèrnia. 

Respecte al PGM del Carmel, contesta que el Districte té molts planejaments i necessita 
marcar prioritats, la qual cosa no significa que oblidi aquest tema però fa entendre que tot 
alhora no es pot fer. 

Quant a la ronda de Dalt, retreu als grups que no valorin la relació del govern amb les 
entitats, que creu que és correcta i de treball, i recrimina que fins aleshores cap govern 
hagi fet res al respecte. Així mateix, informa que l’estudi ha suposat recopilar tota la 
informació i fer una diagnosi del que es pot fer i el que no es pot fer per resoldre el 
problema que hi ha. Insisteix en el fet que la intenció del govern és tancar el mandat amb 
una diagnosi que permeti decidir en cada àmbit de la ronda de Dalt què es pot fer en 
funció de la realitat, el subsòl i l’entorn, i comunica que així ho farà. 

Respecte a Torre Garcini, retreu al senyor Coronas que digui que l’obra del govern és un 
nyap perquè ha treballat molt per salvar la masia. També matisa que la part edificable de 
la qual ha parlat és el solar Montevideo, adjacent al parc de l’Oreneta. 

Pel que fa a la plaça Botticelli, informa que s’ha d’endegar un procés amb les entitats i les 
persones interessades, i diu que cal trobar les dates i restablir el calendari per tirar-lo 
endavant. 

Respecte a la participació, retreu als grups municipals que critiquin la presentació dels 
pressupostos al Consell Ciutadà i fa saber que la informació relativa es pot trobar a la 
pàgina web des del 4 de novembre. Després, indica que es va fer coincidir la reunió del 
Consell Ciutadà i de l’Audiència Pública per no sobrecarregar les agendes dels veïns del 
districte, però informa que recull els suggeriments i que els tindrà en compte. 

Afegeix que la participació d’una ciutat i d’un districte com Horta-Guinardó no només 
s’emmarca pels òrgans de participació que estableix la normativa, sinó que hi ha altres 
àmbits. En aquest sentit, recorda que a l’hora de definir el full de ruta, el govern va fer un 
procés de participació que tot i ser criticat pels grups municipals per la seva durada (vuit 
mesos), posa de manifest la intenció de consensuar amb els veïns el que es faria durant 
el mandat. A més, assenyala que el govern ha compartit els projectes del full de ruta en 
els òrgans de participació i diu que ha fet altres coses, com per exemple convidar gent 
que no consta inscrita però que són veïns interessats o reunions extraordinàries. Diu que 
hi ha diversos projectes que han anat canviant amb la participació veïnal i exposa el del 
parc de les Rieres d’Horta o els carrers de la Font d’en Fargues. 

Respecte a les entitats, manifesta que van rebre tot el suport les que van col·laborar a 
través de les subvencions i fa saber que el govern dóna suport als seus projectes de 
participació. 

Tot seguit, mostra el seu desacord amb la consideració que ha fet la senyora Mir respecte 
al fet que el govern actua en funció del soroll que fan les plataformes ciutadanes. Indica 
que en el Districte d’Horta-Guinardó, les coses no s’aconsegueixen fent soroll sinó 
argumentant correctament, amb el diàleg i propostes constructives. 
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Respecte a Santa Rosalia, 91, exposa que el govern ha vetllat perquè els veïns tinguin 
una atenció adequada i s’impulsin les expropiacions i tirin endavant els acords presos en 
el plenari. Reitera el que ja va demanar una vegada als grups: que deixin treballar als 
serveis municipals, els quals estan al servei de la ciutadania. Ara bé, matisa que el govern 
no es desentén del que està passant i fa saber que està cent per cent connectat amb 
Hàbitat Urbà. 

Pel que fa a les portes de Collserola, retreu a la senyora Mir que hagi tret el tema perquè 
precisament el seu grup va votar en contra de la proposició que plantejava el govern.  

Respecte a les crítiques que li ha fet sobre el Pla d’equipaments juvenils, explica que amb 
l’UA3 l’estan tirant endavant i fa saber que hi ha molts altres projectes d’equipaments que 
ara es tiren endavant, com per exemple a la Vall d’Hebron.  

Quant a la mancança d’escoles bressol, respon al senyor Conde que a Marina n’han 
posat una en marxa, així com també a la pastilla UA3.  

Per acabar, mostra el seu desacord amb la valoració que considera que el govern no 
escolta perquè creu que és totalment subjectiva. Opina que el problema de la senyora Mir 
és que el govern no diu allò que el seu grup vol sentir, ja que divergeixen en alguns 
aspectes. Per contra, creu que el govern escolta i té en compte les aportacions. Per últim, 
fa saber que estan seguint el full de ruta i que durant els propers mesos explicarà en quin 
estat d’execució es troba. 

El senyor Coronas mostra el seu acord sobre el fet que en la reunió tècnica esmentada 
pel tema de l’edifici del carrer Santa Rosalia, 91, el govern hi hauria d’haver anat. Diu que 
si bé es va sortir del Consell Plenari amb un acord satisfactori, els terminis van passant i 
els veïns encara estan allotjats en hotels, per la qual cosa demana una solució. 

Seguidament, mostra la seva sorpresa pel que fa a la resposta de la regidora sobre les 
portes de Collserola i opina que el govern no pot respondre perquè no té cap intenció de 
tirar endavant el projecte. Considera que les sessions de participació que s’han celebrat 
des de l’inici de mandat no han servit de res. 

Retreu al senyor Conde que es queixi de la manca de polítiques per a la gent gran perquè 
forma part del mateix partit que el Govern espanyol, el qual no traspassa els diners de la 
Llei de la dependència. 

Respecte al Pla d’equipaments, opina que no tira endavant. Pel que fa a la ronda de Dalt, 
esmenta que la documentació que es lliura en els consells de barri diu que es presentarà 
algun projecte, i no només una diagnosi, per la qual cosa demana a la regidora que li 
aclareixi. 

Per acabar, sobre la participació, fa saber que els assistents als òrgans de participació 
també pensen, com els grups municipals, que el model del govern és deficient.  

La senyora Mir respon per temes. Pel que fa a la participació, indica que el seu grup 
critica el procés participatiu del PAD perquè el govern menysté els veïns i les entitats i ha 
buidat de contingut els òrgans de participació, aspecte sobre el qual s’ha parlat en les 
audiències públiques i en comissions consultives com, per exemple, la d’Urbanisme. 
Respecte a les plataformes, indica que tot i la capacitat del govern d’ignorar qualsevol 
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moviment veïnal, al final si l’alcalde ho mana, la regidora ha de fer marxa enrere quan una 
plataforma és prou potent. 

Quant a l’UA3, opina que el govern fa servir aquesta pastilla d’equipaments com una 
coartada per dir que fa les coses al Guinardó. Retreu a la regidora que no li hagi sabut 
concretar quins són els equipaments que estan posant en marxa i recorda que l’UA3 és 
un projecte que ve del mandat anterior. 

Pregunta quins projectes es preveu deixar enllestits per a poder encarar el mandat que 
ve, i mostra la seva desconfiança perquè hi hagi cap tipus de planificació. 

Respecte a la ronda de Dalt, exposa que hi havia diversos estudis fets, que també 
s’havien fet reunions amb entitats i veïns i que s’havien treballat totes les solucions 
possibles per abordar l’afectació de soroll, per la qual cosa retreu a la regidora que digui 
que el govern actual ha començat a treballar de zero. Considera que el problema és que 
s’hi ha posat tard i necessita trobar excuses. 

Per acabar, expressa la benaurança de disposar de tècnics dels serveis municipals 
perquè creu que són els que garanteixen que el districte funcioni correctament. I, 
finalment, mostra la seva esperança perquè en el proper plenari, el govern faci un balanç 
de la seva gestió. 

El senyor Conde contesta a la regidora que està insultant la seva intel·ligència i la dels 
ciutadans perquè quan parla de gent gran, està parlant de persones, i perquè tot el que ell 
ha dit anteriorment és cert. Li retreu que excusi la manca d’actuacions amb la falta de 
diners i que responsabilitzi al govern de Madrid, i considera que el govern del Districte no 
sap gestionar bé els recursos que té. Creu que hauria de crear nous busos de barri per a 
la gent que no pot circular per Horta-Guinardó. 

Seguidament, pregunta en quina situació es troba el tema de les antenes del turó de la 
Rovira, d’una banda, i el tema de la Font d’en Fargues i els voltants amb la corresponent 
ubicació de la qual es va parlar a la Comissió d’Urbanisme amb el conseller Gonzalo 
Puelles i García present, de l’altra. 

Respecte a la ronda de Dalt, assenyala que en un consell de barri de la Vall d’Hebron, la 
regidora va diferenciar entre el que és un estudi i un projecte. Considera que un estudi és 
un diagnòstic, que és el que el govern ha lliurat als veïns per discutir sobre la ronda de 
Dalt, i que un projecte ja és una altra cosa, perquè s’ha de realitzar. Creu que el mandat 
anterior ja havia fet diversos estudis i que el govern actual hauria d’haver estalviat temps i 
fer directament un projecte. Demana que donin resposta al que posa el seu programa 
electoral, que és «projecte», i diu que han de realitzar un projecte bàsic i han d’executar 
un projecte executiu. 

Per acabar, diu al senyor Coronas que el finançament de la Llei de la dependència depèn 
en un 50% de l’Estat i un altre 50% de la Generalitat, tal com estableix l’informe de 
qualificació emès pel Tribunal de Comptes. Reconeix que al principi la participació serà 
del 20%, i el 30% restant serà finalista, però que sumats fan el 50% d’aportació de l’Estat. 

El senyor Carrión demana a la regidora que mostri la preocupació envers els joves amb 
propostes. Es mostra escèptic sobre el fet que el govern faci el Casal de Joves del 
Guinardó amb mig any. Seguidament, recorda que en els tres darrers plenaris, el seu grup 
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ha demanat a la regidora quina era la implementació del pla de xoc contra l’atur juvenil 
aprovat al Plenari i manifesta que el govern no ha posat cap interès en el tema ni han fet 
res per a promocionar o donar suport a les entitats de joves dels barris. 

Respecte a la pregunta sobre els projectes que no s’han fet, diu que es tracta dels Tres 
Turons, del PGM del Carmel, dels plans del barri de la Clota, del Pla urbà de la Teixonera 
2, entre altres. Afegeix que, sobre Torre Garcini, el seu grup creu que és un equipament 
públic i que cal descartar-ne l’edificació. 

Quant a Rosalia, 91, recorda que el seu grup està a favor de l’acord al qual van arribar en 
el plenari i demana al govern que, tal com han fet els altres grups, no només faci reunions 
tècniques preceptives i marqui la voluntat política amb la seva presència. 

Pel que fa a la ronda de Dalt, fa saber a la regidora que té a les mans el document 
d’estudi que es va realitzar el 2008. 

Per últim, respecte a la invitació de la regidora a reunir-se amb els grups per arribar a 
acords, destaca que el grup al qual representa ha estat coherent al llarg de tot el mandat, i 
recorda que si bé es va abstenir en la votació del PAM, després s’ha assegut amb el 
govern per intentar pactar un projecte de pressupost. Creu que el govern no fa la feina bé. 

La regidora contesta per temes. Respecte a la ronda de Dalt, diu que el full de ruta 
expressa el següent: «encarregar l’estudi necessari per desenvolupar el projecte sobre la 
ronda de Dalt que permeti fer-la més permeable». Creu que els grups estan més 
preocupats que el govern i els demana que no pateixin perquè ja s’està treballant amb els 
veïns. Indica que l’estudi no és un document PowerPoint, sinó una diagnosi que entra en 
el detall i diu exactament què es pot fer a cada tram. 

Després, respecte a la participació, exposa que s’han posat en marxa cinc processos amb 
el comissionat de Participació. 

Pel que fa als equipaments, llista els que s’estan fent o s’han fet a la pastilla UA3: 
l’ampliació de la biblioteca de Montbau; la posada en marxa del Casal Pirineu; el local de 
l’Agència del Carmel; el casal de Montbau; l’ampliació de la biblioteca Mercè Rodoreda, i 
la sala de lectura del Casal de Can Travi del Parc de la Vall d’Hebron. 

Per acabar, apunta que el govern funciona per resoldre problemes, fer feina i avaluar els 
resultats. Opina que la vida de la ciutat avança escoltant les persones, posant solucions 
sobre la taula i fent que els veïns decideixin si un govern fa o no la feina. Afegeix que el 
govern ha donat compliment al cent per cent del full de ruta. 

El Consell se n’assabenta. 

C) Part decisòria: 

a) Propostes d’acord 

3. Informar favorablement, de conformitat amb allò disposat a l’article 23.2 f) de la 
Carta municipal, el Pressupost municipal per a l’any 2015, i aprovar inicialment 
la distribució dels capítols II i IV del Pressupost del Districte 2015 
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La presidenta informa del primer punt de la part decisòria i demana als grups municipals 
que informin del posicionament de vot per al pressupost municipal, d’una banda, i per al 
del Districte, de l’altra. 

La regidora del Districte comunica que el dia anterior va explicar el pressupost i recorda 
que el van compartir amb els grups municipals. Presenta el pressupost de ciutat i diu que 
el seu objectiu és l’estabilitat financera, és a dir, no gastar més del que es té. Informa que 
els pressupostos del 2015 tenen una despesa de 2.550 milions d’euros, que suposa un 
increment de més del 7% respecte a l’exercici del 2014. Afegeix que l’estalvi ha permès 
destinar més de 360 milions d’euros per a inversions. 

Explica que els principis que regeixen el pressupost són, en primer lloc, l’atenció a les 
persones, que és la prioritat del govern; en segon lloc, la reactivació econòmica i la 
creació d’ocupació, i, en darrer lloc, la promoció de la cultura, el coneixement i la 
innovació. 

Pel que fa a les despeses destinades a l’atenció de les persones, esmenta que es tracta 
de 550 milions d’euros, un increment respecte del 2014 del voltant del 13%. Indica que el 
pressupost permet fer aquest augment de les despeses i, alhora, mantenir les inversions 
sense generar dèficit. Manifesta l’esperança perquè, vistes les característiques del 
pressupost, els grups hi votin a favor. 

Seguidament, demana el suport per al pressupost del Districte, on les despeses corrents 
suposen al voltant de 26 milions d’euros, la qual cosa és un increment de més del 3% 
respecte a l’exercici anterior. 

Explica que els principis que regeixen el pressupost del Districte són l’atenció a les 
persones, el suport a les entitats i la participació, la generació d’ocupació i reactivació de 
l’economia –que es tradueixen en el suport al comerç de proximitat i als de plans 
d’ocupació, així com a l’establiment de convenis amb diferents entitats per treballar la 
inserció de persones, de joves i de majors de 45 anys. 

Fa saber que una part important del pressupost és la millora i manteniment de l’espai 
públic, d’on en destaca un increment important de la despesa que respon a les 
peculiaritats i necessitats del districte, que són diferents respecte als altres. I, finalment, 
destaca un conjunt d’inversions que permetran poder executar el Pla d’actuació del 
Districte i el full de ruta que el govern havia marcat a l’inici del mandat. 

Per acabar, destaca algunes xifres: en l’àmbit de l’atenció de les persones, el Districte 
destina gairebé 9.900.000 euros, que creu que és una xifra important; en suport directe a 
les entitats a través de convenis i subvencions, 390.000 euros; en plans de reactivació 
econòmica i de promoció de l’ocupació, 580.000 euros; en millora i manteniment de l’espai 
públic, més d’11 milions d’euros, i les inversions en equipaments, més de 32 milions 
d’euros. 

El senyor Jordi Coronas Martorell, del GMDUpB, expressa l’abstenció del seu grup en els 
dos casos perquè diu que la negociació s’està fent a la Casa Gran i que no han convidat 
al seu grup a participar-hi. 

Seguidament, contesta al senyor Conde sobre un tema que ha sortit en el punt anterior i 
repassa algunes dades sobre la Llei de la dependència: el 2009 va ser l’any que l’Estat 
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espanyol va invertir més, un 37,2%; el 2012, el PP suprimeix la partida de nivell acordat, 
que atorga a la comunitat autònoma una quantitat fixa en funció de les seves 
característiques, la qual cosa suposa 48 milions d’euros menys; el 2013, el Govern 
redueix l’altra partida amb què es finança la Llei, la del nivell garantit, que determina 
ingressos en funció del nombre de beneficiaris, de prestacions o serveis, la qual cosa 
suposa 29 milions d’euros menys, i la Generalitat va assumir el 87,4% de la Llei de la 
dependència. 

Procedeix a parlar dels pressupostos i diu que el seu grup sempre ha defensat la 
necessitat que la ciutat tingui un pressupost perquè és un exercici de responsabilitat i 
d’oposició constructiva. Diu que com que no el vol bloquejar, s’absté de manera inicial, i fa 
saber que està disposat a parlar-ne. Reconeix que algunes de les demandes que ha fet 
s’han incorporat, com ara la congelació d’impostos i taxes municipals i els preus públics, 
incloent-hi els equipaments socials més utilitzats per la ciutadania. 

Informa que el seu grup seguirà plantejant propostes basades en el benestar social, el 
factor de capitalitat de Barcelona i el suport al comerç i l’educació. Creu que a banda de 
l’increment de les partides destinades a serveis socials, també cal aplicar polítiques de 
xoc, i atacar el problema d’arrel incentivant l’ocupació i donant solució a problemes com 
ara l’habitatge, que és urgent. Opina que és necessari incrementar la borsa d’habitatge 
públic, especialment de lloguer, i potenciar les activitats relacionades amb l’economia 
solidària. 

Quant al pressupost del Districte, observa que la partida destinada a serveis socials a 
Horta-Guinardó és la mateixa, 6.400.000 euros, motiu pel qual es queixa del fet que la 
regidora parli d’increment. També retreu al govern que parli de redactar projectes per a la 
ronda de Dalt però que no figuren en les inversions previstes. A més, demana al govern 
que aclareixi quin és l’aparcament d’Horta a què es refereix la reserva de 100.000 euros 
per redactar el projecte. 

Així mateix, pregunta quina és la inversió en habitatge protegit que presenta el Districte 
d’Horta-Guinardó per a l’any que ve, ja que no figura en les inversions que indica el 
govern. Constata que el planejament del Carmel és inexistent en les inversions i mostra la 
seva sorpresa davant del fet que es comptabilitzin com a inversions la prevenció 
d’incendis forestals i el manteniment de via pública, ja que la regidora ha desglossat el 
manteniment de via pública a part. També mostra la seva incomprensió davant les dues 
partides en el pressupost, una de Bagursa i una altra al Consorci d’Educació de Barcelona 
(CEB), que diu: «Reserva de gestió a Horta-Guinardó, manteniment de la via pública.» i 
demana una explicació al respecte. 

Amb tot, conclou que la inversió per a Horta-Guinardó és insuficient, fins i tot més que la 
del 2014, i creu que evidencia que en aquest mandat no es resol el dèficit històric d’alguns 
barris que des de fa anys esperen una injecció en inversions. 

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, opina que les dues propostes de 
pressupostos són de continuïtat i, per tant, expressa el vot en contra del seu grup en tots 
dos casos. Creu que, actualment, cal un pressupost expansiu per intervenir allà on els 
efectes de la crisi són més evidents i lluitar contra les desigualtats entre els barris, i opina 
que, en canvi, aquest pressupost és conservador i es preocupa per no gastar. Pensa que 
és de continuïtat perquè al 2012 i al 2013 el govern va fer un superàvit de 200 milions 
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d’euros i pel 2014, se’n preveu un de 19 milions d’euros. Creu que el pressupost del 2015 
suposa una involució, ja que hi ha una caiguda de la inversió del 12%. 

D’altra banda, pensa que és possible fer un pressupost expansiu sense posar en risc ni la 
solvència ni la liquiditat de l’Ajuntament i proposa modificar els crèdits de despesa corrent 
i d’inversions que no estan justificats o que no considera ni prioritaris ni urgents. Exposa 
que, per exemple, el govern podria acabar amb la transferència de 4 milions d’euros que 
fan en compliment del conveni amb el Circuit de Catalunya SL per finançar la Fórmula 1, o 
que podrien incrementar l’endeutament fins al 50% en lloc del 41,3% que fan dels 
ingressos corrents. Assenyala que aquest 50% voldria dir 200 milions d’euros més per al 
pressupost que es podrien dedicar a inversions. 

Fa saber que les seves prioritats pressupostàries no queden reflectides en el seu 
pressupost, ja que en un context de crisi econòmica i de llarga durada, amb un impacte 
importantíssim sobre les persones i els barris, cal incrementar la promoció social i l’àmbit 
dels serveis. Creu que l’augment del que parla l’Ajuntament en aquests àmbits, que és 
d’uns 15 milions anuals de mitjana i de 59,8 milions d’euros en el període 2011-2015, és 
insuficient, i recorda que el seu grup ha proposat incrementar la despesa social amb un 
pla de rescat social, amb diverses propostes, entre les quals s’hi compta la conversió dels 
actuals ajuts econòmics de serveis socials en una renda d’inclusió per a persones i 
famílies en situació de pobresa, la garantia universal de subministraments bàsics de la llar 
o la garantia universal de la seguretat alimentària. Fa saber que el seu grup no es cansarà 
de demanar que com a mínim els infants tinguin tres àpats garantits al dia. 

Comunica que el seu grup també ha presentat un pla de lluita contra l’atur, ja que és la 
primera preocupació de la ciutadania, en el qual es preveu l’increment en 50 milions 
d’euros del pressupost de Barcelona Activa per destinar-lo a polítiques actives d’ocupació. 
Valora positivament els convenis que el govern ha fet en el districte amb entitats per a la 
promoció de la inserció, però opina que, en l’àmbit de ciutat, l’estratègia ha fracassat, ja 
que en tres anys s’ha produït una caiguda neta del nombre d’empreses –n’hi ha 1.754 
menys–; ha crescut l’atur de llarga durada de 37.000 a 45.000 persones; ha caigut la 
cobertura social de 73% al 55%; l’atur juvenil s’ha estancat per sobre del 40%, i la nova 
ocupació no permet desenvolupar un projecte de vida digna ni ofereix uns ingressos 
mínims per poder viure. Per tot això, demana al govern que canviï d’estratègia i que 
fomenti les polítiques actives d’ocupació. 

Recorda que el seu grup també els ha proposat 16 plans de garantia de la cohesió social 
per als 16 barris amb menor renda familiar i especifica i que el Carmel seria un dels barris 
afectats perquè la renda familiar disponible està per sota del 60% de la mitjana de 
Barcelona. 

Tot seguit, demana al govern que reorienti les inversions i suprimeixi les que no són 
prioritàries. Creu que les grans vies de la ciutat, com ara l’avinguda Diagonal, l’avinguda 
Josep Tarradellas o la Via Augusta, poden esperar i que, en canvi, cal invertir en 
equipaments socials i educatius de proximitat com ara centres de Serveis Socials, centres 
oberts o escoles bressol. En aquest sentit, constata les mancances d’equipaments 
d’aquestes característiques a Can Baró i a la Teixonera. 

També demana que augmentin les inversions del parc públic d’habitatge, i diu que en el 
districte hi ha una gran necessitat, especialment, d’habitatge de reallotjament per donar 
sortida a tots els afectats urbanístics del planejament pendent. Així mateix, demana que el 
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govern inverteixi en ajudes a la rehabilitació i inverteixi per a la millora dels espais públics 
dels barris i districtes més castigats per la crisi. 

I, pel que fa al pressupost del Districte, opina que és poc ambiciós. Es queixa del fet que 
la capacitat inversora directa del Districte sigui només de 3,9 milions i apunta que, en 
total, es destinaran al districte 32 milions d’euros. Recorda que durant el mandat 2007-
2011 es van destinar 250 milions en inversions, per la qual cosa creu que la xifra que 
mouen actualment és irrisòria. 

El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, manifesta el vot del seu grup en contra 
d’ambdós pressupostos. Opina que els pressupostos són irreals i ficticis, i creu que el 
darrer any de mandat confirma que els quatre anys anteriors són una oportunitat perduda 
per fer de Barcelona una ciutat amb menys pressió fiscal i més servei als ciutadans, amb 
més qualitat de vida als barris i menys problemes de convivència i de seguretat. 

Pel que fa als ingressos, opina que tot i el superàvit acumulat, l’Ajuntament manté una de 
les fiscalitats més altes d’Espanya, i retreu que els pressupostos del 2015 tornin a ofegar 
fiscalment els ciutadans de Barcelona i consolidin la submissió financera de l’Ajuntament 
a la Generalitat. Creu que el finançament de Barcelona té un problema que és 
conseqüència de l’impagament del Govern català, que actualment té un deute 
d’aproximadament 300 milions d’euros, i es queixa del fet que l’Ajuntament renunciï al 
compliment d’aquest deute. Posa dos exemples d’aquesta renúncia: un és la reducció de 
14,4 milions d’euros del pressupost del 2013 a 1,2 milions d’euros actualment en la 
partida pressupostària que fa referència a l’Institut d’Educació de Barcelona, i l’altre és la 
reducció del 90% de la partida pressupostària destinada a aportacions a convenis i a la 
Llei de barris, que és d’1,9 milions d’euros. Fa saber que, afortunadament, l’Ajuntament 
compta amb els ingressos de l’Estat, que representen el 46% del total dels ingressos del 
pressupost que presenta el govern municipal. 

Pel que fa a les despeses, creu que el govern té unes prioritats errònies, ja que manté una 
elevada superestructura empresarial municipal que tan sols gestiona el 30% del 
pressupost i, a més, manté l’impost invisible a l’activitat econòmica de la ciutat. Indica que 
augmenta un 26% les despeses en publicitat, un 50% en informes i un 15% en els sous 
dels directius i que, en canvi, disminueixen les despeses en seguretat un 6%, en 
educació, un 8%, i en serveis públics bàsics, un altre 8%. 

Manifesta la voluntat del seu grup perquè es redueixin les tarifes del transport públic i els 
preus dels serveis bàsics com l’aigua, i insta els grups que són membres de la Corporació 
Metropolitana de Barcelona que ho facin.  

Respecte a les inversions, retreu al govern que disminueixin un 12% a causa de les 
eleccions previstes pel mes de maig i opina que haurien de servir per millorar la qualitat 
de vida dels ciutadans, equilibrar socialment la ciutat i fomentar l’activitat econòmica, cosa 
que el govern no fa. 

Pel que fa al pressupost del Districte, expressa el seu rebuig perquè diu que no compleix 
amb el que estableix l’article 21.3 de la Carta municipal, en el qual es recull que el 
pressupost ha de garantir que, cada any, el 15% dels recursos siguin gestionats pels 
districtes. Subratlla que, en conjunt, el pressupost dels districtes és només del 12,5% dels 
ingressos corrents i demana major descentralització i compliment de la Carta. 
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Finalment, pregunta a la regidora on estan les inversions per al projecte de la ronda de 
Dalt i pregunta en què es destinaran els 300.000 euros previstos en el pressupost. 

El senyor Ramón Carrión Duran, del GMDPSC, anuncia que, a primer cop d’ull, el 
pressupost li sembla dubtós. Creu que amb les dades exposades, es tracta d’un 
pressupost poc ambiciós, ja que no té en compte la situació de crisi que viu la ciutat, i 
conformista, perquè no aprofita la solvència de la ciutat. Opina que s’equivoca en les 
prioritats perquè no inverteix prou als barris i no destina suficients recursos a reduir les 
desigualtats i retreu que continuï subordinat a la Generalitat. 

Reconeix que hi ha alguns punts positius, com ara la promoció econòmica, l’ocupació i 
l’augment respecte a l’exercici anterior. Ara bé, mostra la seva incomprensió davant del fet 
que no s’hagi fet un pressupost amb visió de ciutat ni adreçat a disminuir les desigualtats 
entre els territoris i els ciutadans, ja que suposa una redistribució per ciutadà que no té en 
compte les necessitats dels diferents territoris i la prioritat dels veïns en cadascun d’ells. 

Retreu que la inversió total disminueixi més d’un 10%, passant de 426 milions el 2014 a 
381, el 2015. Apunta que tot i l’aportació al transport públic, l’esforç no és suficient per 
reduir les tarifes ni respondre les demandes que el seu grup ha presentat en diverses 
ocasions. A més, retreu la disminució de 15 milions d’euros en seguretat perquè creuen 
que és una necessitat dels barris i dels veïns. 

D’altra banda, expressa que hi ha dades que no són certes, ja que si bé el govern diu que 
la partida d’educació augmenta respecte l’any anterior, les dades recullen que la despesa 
del 2014 va ser de 129 milions d’euros i que, per al 2015, es preveu una despesa de 119 
milions d’euros. En aquest sentit, mostra el seu desacord amb les retallades en escoles 
públiques, en la manca de finalització d’obres pendents i opina que no es poden deixar 
sense suport les escoles ni les AMPA, tal com fa el govern. Ara bé, retreu que augmenti 
les partides de publicitat i atenció protocol·lària en un 2,6% i 2,2%, respectivament. 

Creu que les inversions reflecteixen directament les prioritats del Districte, que s’allunyen 
d’atendre les necessitats de les entitats i dels veïns. Lamenta que per al Pla urbanístic de 
Teixonera 2 es prevegi una inversió mínima; que no es prevegi res per al casal de gent 
gran ni per l’avinguda Jordà, de Sant Genís, i que es deixi pendent el soterrament de les 
línies elèctriques del carrer Encarnació i els problemes dels solars de Torrent de Lligalbé i 
el passatge San Pere, al Baix Guinardó. Així mateix, retreu que no es contempli res per 
solucionar la problemàtica d’aparcament, tenint en compte les demandes de places a 
Porto-Lisboa i a Font d’en Fargues. 

Creu que hi ha una llarga llista d’actuacions que el govern no ha dut a terme, com per 
exemple l’adequació de la sala polivalent de Montbau com a espai cívic per al barri, o el 
fet de no haver previst cap escola bressol ni escola pública a Can Baró ni tampoc a l’illa 
d’equipaments, o la manca d’actuació a la rambla del Carmel i la deixadesa total als barris 
de la Clota i de la Vall d’Hebron. 

Respecte a l’àrea de Cultura, pregunta al govern si continuarà invertint només en les rutes 
turístiques o si també tindrà en compte els veïns per fer un turisme de qualitat i sostenible. 

En definitiva, conclou que el pressupost no és ambiciós ni amb Horta-Guinardó ni amb la 
ciutat, motiu pel qual expressa el vot en contra. 
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La regidora contesta a cada grup i comença pel GMDPSC. Agraeix la intervenció del 
senyor Carrión, que creu que ha fet aportacions interessants, però lamenta que hagi dit 
mentides, com per exemple sobre la deixadesa que el Districte té envers el barri de la 
Clota. Manifesta que el govern hi està treballant i que, en canvi, el govern anterior no hi va 
fer res. Expressa el dol que li suposa que el GMDPSC voti en contra dels pressupostos 
del Districte i mostra la seva incomprensió davant el fet que sigui el grup amb el qual el 
govern està negociant els pressupostos a la Casa Gran. 

Pel que fa al GMDUpB, agraeix la seva abstenció, ja que creu que és coherent amb el que 
fa a la Casa Gran. Tot seguit, respon que es reforcen els programes de serveis socials 
adreçats a col·lectius concrets, els quals compten amb un pressupost que s’ha de sumar 
als gairebé 6,5 milions d’euros dels serveis socials del Districte. Pel que fa a la inversió 
forestal, indica que afecta totes les zones perimetrals de Collserola i especifica que es 
farà conjuntament amb el Consorci. I, finalment, respecte als projectes que segons el 
senyor Coronas queden suspesos, informa que no és així, ja que el pressupost i les 
inversions previstes volen donar compliment al full de ruta. 

Pel que fa al GMDPPC, anuncia que només respondrà a un dels temes que ha tret el 
senyor Conde perquè la resta no pertoquen, ja que segons ell el problema de l’Ajuntament 
és la falta d’incompliment de la Generalitat. Opina que la culpa de l’incompliment de la 
Generalitat és de l’Estat central, que governa amb una majoria absoluta del PP, i demana 
al senyor Conde que sigui coherent i vagi a l’arrel del problema. Seguidament, li respon 
que, pel que fa a la descentralització en els districtes, la normativa estableix que el 15% 
dels recursos ordinaris han de ser gestionats pels districtes, la qual cosa significa els 
capítols 1, 2, 3 i 4, i es compleix amb 288,5 milions d’euros. 

Respecte al GMDICV-EUiA, lamenta el vot en contra i indica que la voluntat de 
l’Ajuntament no és de no gastar, sinó de no gastar allò que no té per evitar hipotecar les 
futures generacions. Comunica a la senyora Mir que l’execució dels pressupostos de 
Barcelona és actualment del 98% i que l’Ajuntament prefereix no generar excedent 
perquè, si fos així, hauria de tornar el deute que té amb els bancs i no podria fer les 
inversions que vol. 

Respecte a la crítica de la senyora Mir sobre els projectes en els quals el govern inverteix, 
diu que l’elecció del govern respon a la convicció que aquests projectes generen riquesa i 
llocs de treball. També reconeix que cada grup té opinions diferents sobre el tema. 

Quant a la crítica sobre Barcelona Activa, recorda que quan el GMDICV-EUiA estava al 
govern, el pressupost era de 15 milions d’euros, i palesa que la inversió actual és de 40 
milions d’euros. Es queixa del fet que el GMDICV-EUiA critiqués al govern al principi del 
mandat per impulsar programes nous per a nous col·lectius i que ara demanin més 
recursos per aquests mateixos programes. Creu que tenen un problema de coherència. 

Després, retreu a la senyora Mir que hagi fet propostes poc serioses i enumera unes 
quantes xifres: gairebé 98 milions d’euros destinats als serveis socials bàsics; 30 milions 
d’euros, a l’atenció de gent gran; 6 milions d’euros, a la promoció i atenció de la joventut; 
38 milions d’euros, al funcionament dels centres d’educació infantil i primària; 29 milions 
d’euros, al funcionament de les escoles bressol municipals; 46 milions d’euros, per suport 
a l’empresa, emprenedoria i ocupació; 7 milions d’euros, a promoció del comerç; 17 
milions d’euros, a foment del creixement econòmic i dels sectors estratègics; 13 milions 
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d’euros, a biblioteques; 17 milions d’euros, a promoció cultural; 48 milions d’euros, a 
museus i arts plàstiques. 

Seguidament, llista unes quantes xifres sobre habitatge: 7 milions d’euros a la cessió de 
200 habitatges privats per destinar-los a lloguer assequible; 10 milions d’euros a suport a 
promotors socials per construir habitatges; 5 milions d’euros en ajuts a la rehabilitació a 
Canyelles, un dels barris amb més problemes d’habitatge; 50 milions d’euros en 
construcció de 500 habitatges; 28 milions d’euros per la compra de 300 habitatges privats 
per rehabilitar a Ciutat Vella, Sants i Nou Barris. 

El senyor Coronas opina que la previsió en incendis forestals i el manteniment de la via 
pública no són part de la inversió. Demana a la regidora que li contesti sobre l’aparcament 
previst al barri d’Horta i sobre la inversió en habitatge protegit al districte. 

La senyora Mir contesta que no ha demanat al govern que gasti allò que no té, sinó que 
no generi superàvit. Manifesta que troba a faltar diverses coses a la llista d’inversions, 
com per exemple alguna partida per a la ronda de Dalt, el projecte de la Llosa, el casal de 
la gent gran de Sant Genís, i alguna actuació per al barri de la Teixonera i la Clota. Pel 
que fa als equipaments, creu que el govern només es preocupa pels esportius, als quals 
reconeix una tasca fonamental i important, però opina que hi ha una gran necessitat de la 
resta, és a dir, socials i educatiu. Especifica que ni a Can Baró ni a la Teixonera ni a la 
Vall d’Hebron hi ha cap equipament educatiu o social. També retreu que no hi hagi cap 
partida per desenvolupar el planejament del Carmel, la Clota i Tres Turons. 

Respecte a l’habitatge, pregunta quants dels 500 habitatges nous que ha citat la regidora 
seran al districte i insisteix en la necessitat d’habitatges públics per al reallotjament dels 
veïns que es veuran afectats pels planejaments urbanístics. En aquest punt, matisa que el 
planejament aprovat de Tres Turons tenia 750 veïns afectats però que el mandat anterior 
en va desafectar 450, de manera que queden 300 veïns pendents. 

Es queixa del fet que el govern acusi al govern anterior de mentir i recorda que han reduït 
el pressupost i les plantilles de Barcelona Activa en un moment en què ICV-EUiA 
demanava que no deixessin de fer polítiques actives de pressupost, que són d’educació i 
ocupació. 

El senyor Conde retreu a la regidora que sempre li contesti el mateix, que és que l’Estat 
central és el culpable del que no pot fer l’Ajuntament, i opina que la manca de resposta és 
una ignorància sobre el que passa. Pregunta què pensa fer el govern amb els 200 milions 
d’euros de superàvit i si només vol fer manteniment dels barris, tal com han dit alguns 
companys. 

El senyor Carrión opina que la crisi ha demostrat que la inversió en promoció econòmica i 
ocupacional no és suficient i, seguidament, reitera algunes de les propostes del seu grup, 
com ara en el tema de transport, d’educació infantil, de programa de xoc per aturats o de 
microinversió als barris. Indica a la regidora que, com que aquests temes encara s’estan 
discutint en l’àmbit de ciutat, el seu vot per al districte no pot ser un altre que en contra. 

Tot seguit, retreu a la regidora que acusi el seu grup de dir mentides i insisteix sobre la 
manca de plans per a la Clota, la manca d’actuacions a la Vall d’Hebron, a la rambla del 
Carmel, a la Teixonera, a l’avinguda Jordà o en el tema de l’aparcament. 
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La regidora fa la rèplica i diu al senyor Conde que l’estalvi que ha pogut fer l’Ajuntament 
és en despesa corrent. Contesta a la senyora Mir que l’Ajuntament ha incrementat un 
150% el pressupost de Barcelona Activa i assenyala que també han invertit en projectes 
vinculats a Dona i Drets Civils, cosa que el govern anterior no feia. Per acabar, insisteix en 
el fet que el govern farà les inversions previstes en el full de ruta i matisa que es tracta de 
113 milions d’euros per al districte. 

Es rebutja la proposta amb l’abstenció del GMDUpB, els vots en contra del GMDICV-
EUiA, el GMDPPC i el GMDPSC i el vot a favor del GMDCiU. 

4. Aprovar la proposta de fixació de preus públics per a la utilització dels 
equipaments cívics del Districte d’Horta-Guinardó durant l’any 2015; i sotmetre-
la a l’aprovació de la Comissió de Govern de l’Ajuntament 

La regidora del Districte comunica que els preus públics es mantenen respecte al 2014 
perquè l’increment general és del 0%. Afegeix que les entitats, associacions, grups i 
col·lectius sense ànim de lucre segueixen gaudint de l’exempció de pagament de la quota 
per cessió de sala i diu que l’únic canvi de preu és en els tallers especialitzats, que es 
diferencien dels tallers genèrics per no ser d’interès territorial i públic i no gaudir d’un preu 
social. Explica que la voluntat és cobrir el cost real del servei dels tallers especialitzats, la 
qual cosa suposa un increment de cèntims respecte al preu del 2014. 

A més, diu que una altra novetat és la creació d’un preu públic nou per a les persones que 
volen un abonament anual als casals infantils i ludoteques amb l’objectiu d’afavorir el 
gaudi per part de les famílies que ho vulguin. 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, expressa el vot a favor del seu grup 
perquè considera oportú no apujar els preus en el moment actual. 

El senyor Antoni Salado Pérez, del GMDICV-EUiA, manifesta el vot en contra del seu 
grup. 

El senyor Carlos Torrubiano Blanco, del GMDPPC, expressa el vot en contra del seu grup. 

El senyor Ramón Carrión Duran, del GMDPSC, opina que el moment de crisi actual 
demana que es tinguin en compte altres mesures a part de la congelació de preus públics, 
com podria ser la reducció de preus o fins i tot la gratuïtat, i es mostra contrari a l’augment 
de preus en alguns punts que afecten persones en situacions difícils, com per exemple 
l’augment en els bucs d’assaig, utilitzats per joves sobretot, que és un dels col·lectius que 
més pateix la crisi. Per tot això, manifesta el vot del seu grup en contra. 

Es rebutja la proposta amb els vots en contra del GMDICV-EUiA, el GMDPPC i el 
GMDPSC, i els vots a favor de la resta de grups. 

5. Informar favorablement, de conformitat amb allò disposat a l’art. 23.2.f) de la 
Carta de Barcelona, el Pla especial urbanístic per a la regulació dels Habitatges 
d’Ús Turístic a la ciutat de Barcelona, d’iniciativa municipal 

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, explica que el Pla especial 
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urbanístic per a la regulació dels habitatges d’ús turístic té l’objectiu de congelar el nombre 
màxim d’establiments d’ús turístic a data d’aprovació definitiva del mateix. Informa que el 
govern vol gestionar l’habitatge turístic que crea problemes de convivència i de preus de 
lloguer d’una manera efectiva i al llarg del temps, tant a curt com mig i llarg termini. 

Anuncia que al cap d’un any de l’aprovació, es preveu fer una revisió que, posteriorment, 
serà bianual, i assenyala que l’objectiu bàsic del document és preservar la convivència, la 
qualitat de vida dels veïns i garantir la professionalització dels allotjaments. Fa saber que 
el Pla compta amb dues mesures per a fer l’oferta d’habitatge d’ús turístic i contenir el 
creixement: la primera, potenciar el marc normatiu local, i la segona, demanar 
l’actualització del marc regulador de la llei superior, que és la llei catalana. 

Explica que quant a l’actualització del Codi civil català, el Pla especial proposa una 
definició d’habitatge d’ús turístic com aquell habitatge amb conseqüències d’activitats 
econòmiques perquè pugui passar del comunicat actual a la llicència prèvia d’activitat. 
Informa que també es proposa la modificació del Codi civil català per obligar a l’acord de 
la comunitat de propietaris per a la instal·lació d’un habitatge d’ús turístic dintre d’un edifici 
i que es millora la redacció de la intervenció sancionadora perquè es pugui actuar amb 
més contundència. Així mateix, comunica que contemplen com a infraccions greus el fet 
de no disposar de telèfon vint-i-quatre hores i ocasionar molèsties als veïns i que no hi 
haurà possibilitat d’empadronament en l’habitatge turístic. 

Afegeix que també es proposa l’augment de seixanta inspectors a tota la ciutat de 
Barcelona per a formar-los i serveixin de control d’aquesta activitat i del que pugui generar 
molèsties als veïns. 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, considera positiu que la Generalitat 
transfereixi a l’Ajuntament de Barcelona la competència de regulació i sanció dels 
habitatges turístics perquè creu que la Generalitat no té capacitat per assumir tot el control 
regulador i sancionador. 

Ara bé, es queixa de la situació de paralització actual en aquest assumpte perquè creu 
que l’Ajuntament podria estar elaborant, per exemple, un registre propi d’habitatges d’ús 
turístic. Opina que cal definir què és un habitatge d’ús turístic, quines condicions i requisits 
ha de complir, i també cal definir el règim sancionador. Així mateix, creu que cal aplicar 
mesures per evitar que la presència massiva de turistes encareixi el cost de la vida en 
nombroses zones de la ciutat per tal d’impedir l’expulsió dels veïns i canviar la fisonomia 
dels barris. 

Pensa que la proposta de suspensió d’habitatge d’ús turístic a Ciutat Vella i l’Eixample 
arriba tard perquè actualment hi ha un absolut descontrol, que afecta negativament la 
qualitat del turista, la qualitat de la ciutat i, a més, posa en risc la convivència.  

Assenyala que entre el 2008 i el 2014 hi ha hagut un increment del 849% d’habitatges 
d’ús turístic, ja que s’ha passat de 1.042 a 9.887, i indica que aquest fet ha suposat un 
increment de preus en l’habitatge de lloguer que influeix negativament en l’equilibri 
d’oferta i demanda. Opina que s’ha de perseguir la creació d’allotjament turístic no reglat 
perquè representa competència deslleial. 
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Pensa que el nombre d’establiments actuals podria arribar a doblar les dades oficials de 
què disposa l’Ajuntament, cosa que invalidaria les dades presentades en la proposta del 
govern. 

Conclou que l’Ajuntament hauria de tenir una actuació més enèrgica per tancar les 
activitats econòmiques sense llicència i recorda que l’abril del 2013, CiU i el PPC van 
rebutjar una proposta del seu grup presentada a la Comissió d’Economia on es demanava 
que elaborés un Pla de revisió d’allotjaments turístics a la ciutat que abordés de forma 
especial els albergs juvenils, hostels i apartaments turístics. Creu que la mesura de 
govern que proposa el govern no respon al problema de massificació, intrusisme i 
convivència, sinó que només congela el problema perquè no creixi. Per tot plegat, 
expressa el vot en contra del seu grup. 

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, manifesta el vot en contra del seu 
grup tot i que reconeix que, en el Plenari anterior, va demanar la congelació de llicències 
d’habitatges d’ús turístic. 

Creu que el Pla especial hauria de regular tots els allotjaments turístics, és a dir, hotels, 
hostals, albergs, pensions i, fins i tot, creuers, ja que diu que aquests tipus d’establiments 
també generen problemes de convivència, d’augment de preu de l’habitatge, pressió 
turístic, expulsió de residents habituals i reducció de l’oferta de lloguer. Indica que el 
document que ha elaborat l’Ajuntament ho demostra quan fa referència a les dificultats 
que genera l’augment de la població flotant respecte de la població resident. 

Opina que cal un pla d’usos per a tota la ciutat i que és necessari abordar solucions que 
més enllà de la concentració en edificis d’ús exclusiu, dels quals matisa que només 
afavoreixen a grans inversors o propietaris, ja que són els únics que poden assumir-ne la 
inversió necessària per fer-los. Retreu que la professionalització d’allotjaments de la qual 
ha parlat el govern comporti una concentració de propietats i l’aparició de casos 
d’assetjament immobiliari. 

Per això, creu que cal estudiar i buscar alternatives com, per exemple, el requeriment d’un 
seguit de condicions, que podrien ser les següents: la ubicació en carrers d’una amplada 
mínima; la prohibició de diversos tipus de teixits urbans més vulnerables; la ubicació en 
les plantes inferiors d’edificis; la necessitat d’unes condicions mínimes de l’edifici, com 
una escala o uns espais comuns d’unes dimensions adequades; l’obligació d’aïllar 
acústicament aquests habitatges, o la limitació del nombre de lloguers en funció de la 
superfície de l’habitatge. 

Afegeix que el Pla també hauria de respondre al problema de l’increment del preu de 
l’habitatge i de la disminució de l’oferta de lloguer ja que pensa que cal garantir una oferta 
suficient i adequada d’habitatges els preus dels quals no pugin i també que els habitants 
amb pocs recursos no acabin sent expulsats dels barris. 

El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, manifesta el vot en contra del seu grup 
per tres motius. Abans de procedir a explicar-los, opina que com que la mala gestió 
turística pot suposar situacions de molèsties entre veïns com a conseqüència d’un control 
deficient dels habitatges, cal exigir un model de ciutat que faci que Barcelona sigui el 
paradigma del turisme de qualitat, família, professional i cultural en comptes del turisme 
incívic. 
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Passa a comentar els arguments pels quals vota en contra i diu que, en primer lloc, el Pla 
especial és ineficaç per les competències en aquest tema, algunes de les quals, com 
podria ser el règim sancionador, recauen en la Generalitat, de manera que impedeixen 
que Barcelona creï un mecanisme eficaç i adaptat a les necessitats de la ciutat en aquest 
tema. Opina que l’Ajuntament ha de reclamar la competència de la Generalitat amb 
l’objectiu de modificar el Codi civil de Catalunya per obligar a realitzar acords a les 
comunitats de veïns on hi hagi habitatges d’ús turístic on la majoria doni el seu 
consentiment a l’activitat. 

En segon lloc, opina que el Pla necessita un pla d’inspecció associat que compti amb els 
mitjans tècnics i humans necessaris per complir les garanties necessàries que permetin 
dur a terme l’activitat d’una forma respectuosa per als veïns. 

En tercer i últim lloc, pensa que com que no tots els habitatges d’ús turístic generen 
problemes, el Pla hauria de permetre la implantació de nous habitatges en determinades 
zones de la ciutat, concretament en edificis sencers.  

Creu que el document hauria de contemplar incentius per a la creació d’habitatges en 
altres zones que no siguin el centre i les parts turístiques per estendre el turisme a altres 
districtes i descentralitzar-lo. També creu que el Pla hauria de comptar amb un sistema de 
categorització dels habitatges per garantir uns estàndards de qualitat per als promotors, 
usuaris i veïns, i hauria d’incloure alguna senyalització que serveixi per diferenciar els 
habitatges legals dels il·legals. 

Finalment, creu que el Pla hauria de comptar amb el compromís de l’Ajuntament a donar 
una resposta eficaç, que contempli convenis d’assessorament jurídic als veïns i a les 
comunitats de propietaris, i també hauria de comptar amb un protocol de resposta de la 
Guàrdia Urbana davant les queixes de la ciutadania relacionades amb els habitatges d’ús 
turístic. 

El senyor Raül Ortega i Serrano, del GMDPSC, expressa l’abstenció del seu grup perquè 
diu que estan a l’espera que la Casa Gran incorpori les al·legacions que ha presentat el 
seu grup. 

Fa saber que el seu grup dóna prioritat absoluta a combatre els habitatges d’ús turístic 
que queden fora de la legalitat i enumera les al·legacions. En primer lloc, parla de 
coordinar millor amb la Generalitat la inspecció d’aquests establiments. En segon lloc, 
esmenta el desenvolupament de les modificacions legislatives pertinents per tal que 
Barcelona pugui comptar amb una normativa específica en matèria d’allotjament turístic 
que reguli l’ús de les habitacions turístiques. En aquest sentit, explica que caldria regular 
portals com Airbcn i diu que caldria impulsar mesures de desenvolupament més àgils a 
l’hora de comprovar si l’activitat turística que es desenvolupa és correcta o no. També diu 
que s’ha d’evitar l’assetjament immobiliari i que cal informar les comunitats de veïns que 
s’estan produint pisos d’allotjament turístic i endurir i millorar el règim sancionador. Creu 
que Barcelona hauria de comptar amb un major percentatge de recaptació dels impostos 
que es paguen a través d’aquesta taxa turística i, a més, hauria de poder destinar-la a 
resoldre problemes originats per a la concentració d’habitatges d’ús turístic als barris. 

El senyor Puelles agraeix l’abstenció del GMDPSC i diu que el govern creu que la 
proposta del Pla és bona per diferents motius: el primer, perquè implementa un ajust 
anual i continuat dels habitatges d’ús turístic; el segon, perquè incrementa les persones 
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dedicades a la inspecció; el tercer, perquè demanda una sèrie de canvis legislatius que 
faran més àgil el control d’aquests habitatges d’ús turístics i els dota d’una condició 
d’activitat econòmica que ara no tenen, el Reglament d’obres i serveis, i el quart, perquè 
es va cap a un model agrupat a Ciutat Vella i a la resta de la ciutat que genera menys 
conflictes i que fa més fàcil la convivència sense renunciar que es pugui fer una activitat 
econòmica. 

Es rebutja la proposta amb els vots en contra del GMDUpB, el GMDICV-EUiA i el 
GMDPPC, l’abstenció del GMDPSC i el vot a favor del GMDCiU. 

6. Informar favorablement, de conformitat amb allò disposat a l’art.23.2.f) de la 
Carta de Barcelona, el Pla de millora urbana per a la regulació dels usos de la 
planta baixa de la finca núm. 7 del carrer de l’Harmonia, promogut per Lusban, 
SA 

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, explica que el Pla especial 
urbanístic té l’objectiu d’ampliar els usos aprovats a l’estudi de detall de concreció de 
volumetria i usos de la finca 7-9 del carrer de l’Harmonia, i informa que es tracta d’una 
iniciativa privada que prové del propietari Lusban, SL, que també té la titularitat del sòl. 
Indica que l’àmbit de planejament es troba dintre del barri de Montbau, al districte d’Horta-
Guinardó, i està ocupat per la plaça Mossèn Ferran Palau i delimitat pel carrer de 
l’Harmonia i pel carrer Mímica. 

Explica que l’àmbit de referència és la totalitat de la planta baixa de la finca situada al 
carrer de l’Harmonia 7-9, amb una superfície de 1.868 metres quadrats, de la qual es fa la 
modificació dels usos en 1.670 metres quadrats, que correspon a la clau volumètrica 
específica 18. Constata que la part on no s’efectua cap mena de canvi d’usos és la clau 
d’equipament actual 7a. 

Comunica que aquesta clau es va aprovar al Pla parcial Montbau rectificat l’any 1962, el 
qual no concretava els usos definits a la parcel·la del carrer de l’Harmonia i limitava la 
seva volumetria. Explica que amb el Pla especial que presenta, no es modifiquen les 
qualificacions de sòl fixades en el planejament vigent, ni tampoc els paràmetres 
d’ordenació de l’edificació, i es justifica per la necessitat d’implantació d’un centre 
d’hemodiàlisi no inclòs en els usos aprovats en aquest àmbit, que permetien l’ús 
comercial. Constata que el Pla demana l’augment a la resta d’usos vigents actualment 
dins la clau 18, que serien el sanitari, el recreatiu, l’esportiu, el religiós cultural, oficines i 
industrial, sempre que sigui de primera categoria i segona en totes les situacions i tercera 
en la situació quarta. 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, manifesta el vot a favor del seu grup 
perquè diu que només es tracta d’una adequació a la normativa de la clau 18. 

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, expressa el vot favorable del seu grup 
per la mateixa raó que el senyor Coronas. Afegeix que, segons li consta, el veïnat es 
mostra favorable al centre d’hemodiàlisi, i opina que es tracta d’una millora per al barri, ja 
que està a prop de l’hospital. 
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El senyor Manuel Conde García, del GMDPPC, manifesta el vot favorable del seu grup 
per les mateixes raons que el senyor Coronas i la senyora Mir. 

La senyora Cristina Gómez Salmerón, del GMDPSC, expressa el vot a favor del seu grup 
pels mateixos motius que han exposat els altres grups. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 

b) Proposicions dels grups municipals 

No n’hi ha. 

D) Part d’impuls i control: 

a) Proposicions / Declaracions de grup 

Del Grup del PSC: 

7. «Que el Consell Plenari del Districte d’Horta-Guinardó acordi: 

1.- L’assimilació normativa i de format de les comissions de seguiment en tant que 
comissions de treball i, per tant, que li siguin d’aplicació allò que 
reglamentàriament i la normativa s’estableix 

2.- La constitució, amb presència de veïns, veïnes i grups polítics, de quantes 
comissions de seguiment i/o treball siguin necessàries per tal de garantir el 
necessari seguiment tècnic i control polític de les tasques dutes a terme en 
aquests òrgans de participació ciutadana. En concret, i amb independència 
d’aquelles que es puguin convocar en un futur, considerem necessari posar en 
marxa de manera immediata les referides a les temàtiques següents: desallotjats 
Santa Rosalia 91, Torre Garcini, PGM Tres Turons, cobertura ronda de Dalt, 
plaça Botticelli, reforma rambla del Carmel i Pla d’equipaments del Districte 

3.- Que es convidi i convoqui formalment als grups polítics municipals amb 
representació al Consell del Districte a les esmentades comissions» 

El senyor Ramón Carrión Duran, del GMDPSC, explica que atès que la participació 
ciutadana i dels diferents grups polítics municipals amb representació al Consell de 
Districte esdevé un element fonamental a l’hora de garantir l’òptim seguiment i control de 
les diferents accions i iniciatives del govern, i que es tracta d’una demanda recurrent per 
part dels veïns i les entitats, demana al Consell Plenari que acordi dos punts: primer, 
l’assimilació normativa i de format de les comissions de seguiment en tant que comissions 
de treball i, per tant, que li sigui d’aplicació allò que reglamentàriament i normativa 
s’estableix; segon, la constitució amb presència de veïns i grups polítics de quantes 
comissions de seguiment i/o treball siguin necessàries per tal de garantir el necessari 
seguiment tècnic i control polític de les tasques dutes a terme en aquests òrgans de 
participació ciutadana. Especifica que, amb independència d’aquelles que es puguin 
convocar en un futur, és necessari posar en marxa de manera immediata les referides a 
les temàtiques següents: desallotjament de Santa Rosalia, 91, Torre Garcini, PGM Tres 
Turons, cobertura de la ronda de Dalt, plaça Botticelli, reforma de la rambla del Carmel i 
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Pla d’equipaments del Districte. Per últim, demana que es convidi i convoqui formalment 
els grups polítics municipals amb representació al Consell de Districte a les esmentades 
comissions. 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, expressa el vot favorable del seu grup. 

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, manifesta el vot a favor del seu grup 
perquè creu que es tracta de grans temàtiques de districte que demanen el màxim 
consens possible. 

El senyor Manuel Conde i García, del GMPPC, expressa el vot favorable del seu grup 
perquè opina que els grups polítics han de poder participar activament, juntament amb els 
veïns, en aquelles comissions que els afecten. 

El senyor Lluís Bou i Dalmau, conseller de Cultura, Ciutadania, Emprenedoria i Promoció 
del Districte, manifesta el vot en contra del seu grup i, tot seguit, mostra la seva sorpresa 
al veure que es presenta aquesta proposició sis mesos abans de finalitzar el mandat, ja 
que creu que s’hauria d’haver fet molt abans. 

Fa saber que hi ha diversos àmbits formals de participació en els quals tots els grups són 
convidats, com ara les comissions de seguiment, els consells de barri o les comissions 
d’Urbanisme. Reconeix que hi ha algunes comissions creades ad hoc i diu que és 
necessari que hi hagi espais on els veïns puguin participar sense la presència dels grups. 
Ara bé, indica que aquest fet no suposa que els grups estiguin desinformats, sinó tot el 
contrari. 

Posa com a exemple les onze reunions celebrades des del setembre fins al Nadal amb els 
veïns de Montbau, algunes de les quals es fan al matí i altres a la tarda. Opina que 
quedaria fora de lloc la participació dels grups i constata que el govern compleix 
escrupolosament el que preveu la normativa en aquest àmbit. 

El senyor Carrión agraeix als grups d’UpB, ICV-EUiA i el PPC el vot favorable i mostra la 
seva incomprensió davant el vot en contra del govern, ja que reitera que es tracta d’una 
petició dels veïns. D’altra banda, retreu al senyor Bou que digui que la demanda la fan al 
final del mandat perquè diu que és una demanda que s’ha fet des de fa dos anys en 
diversos casos, com per exemple per als Tres Turons o la ronda de Dalt. Respecte a 
l’exemple de Montbau, acusa al govern de no haver fet una reunió sobre la biblioteca amb 
els veïns i sobre altres aspectes, per la qual cosa creu que és evident que hi estiguin en 
contra. 

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMDCiU i el vot favorable de la resta de 
grups. 

Del Grup del PPC: 

8. «Un cop redactat el projecte bàsic per a la cobertura de la ronda de Dalt i un 
pressupost estimat, es posi calendari a les diferents fases per realitzar les obres 
i es realitzi un compromís d’execució del calendari programat, amb els grups 
polítics i associacions de veïns de Montbau, de la Vall d’Hebron, Teixonera, Sant 
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Genís dels Agudells, Font del Gos i la Clota, abans de 3 mesos a la finalització 
de la legislatura actual» 

El senyor Manuel Conde i García, del GMDPPC, presenta la proposició pels següents 
motius: el primer, el fet que el cobriment de la ronda de Dalt sigui una reivindicació veïnal 
des de fa anys; el segon, la necessitat dels barris de posar fi a la cicatriu urbana que 
suposa el tram de la ronda i genera aïllament entre els barris; el tercer, la contaminació 
acústica que suporten els veïns, i el quart, el fet que el juliol del 2014 el govern municipal 
aprovés, a instància del GMDPPC, una partida de 300.000 per a la redacció del projecte. 
Demana que el Consell del Districte acordi que, un cop s’hagi redactat el projecte de 
cobertura de la ronda i estimat el pressupost, es faci un calendari de diferents fases per 
fer les obres i, tres mesos abans d’acabar la legislatura actual, es comprometi en la seva 
execució amb els grups municipals i les associacions de veïns de Montbau, Vall d’Hebron, 
Teixonera, Sant Genís, Agudells, Font del Gos i la Clota. 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, expressa l’abstenció del seu grup 
perquè creu que no és viable i recrimina al govern els terminis que ha portat a terme amb 
el projecte de la ronda de Dalt. Concretament, retreu al govern que no hagi convocat cap 
reunió amb els veïns ni els grups polítics per fer un estudi de mobilitat, tal com preveu la 
proposició que va presentar el seu grup i que es va aprovar en el primer plenari del 
mandat. 

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, expressa el vot favorable del seu grup 
i reconeix que, si bé el termini que preveu la proposició és molt ajustat, el govern ja ha 
quedat amb els veïns i els ha presentat l’estudi. Creu que no s’iniciarà cap procés en el 
mandat actual però que sí que es podria fer un calendari de cara al proper. 

El senyor Ramón Carrión Duran, del GMDPSC, manifesta el vot a favor del seu grup tot i 
que reconeix que els terminis de la proposició no són del tot adequats. 

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, expressa el vot en contra del seu 
grup però diu que el govern manté l’objectiu que figura en el full de ruta. Explica que, fins 
ara, s’ha fet una diagnosi, les conclusions de la qual ja s’han exposat a les associacions 
que estaven a la plataforma formada per millorar la ronda de Dalt. Indica que el seu 
compromís actualment és començar a avançar les propostes i manifesta la voluntat de fer 
una reunió el mes de gener per presentar pressupostos. Opina que, després d’aquesta 
presentació, hi haurà un retorn per part de les associacions i anuncia que el següent pas 
serà l’elaboració, d’uns projectes bàsics i executius que es puguin dotar 
pressupostàriament. 

El senyor Conde respon que l’estudi de diagnòstic serveix de ben poc davant del que 
demanen els ciutadans i del compromís que va adquirir el govern amb el seu full de ruta, 
que era fer un projecte bàsic. Entén que en el mandat actual no és possible fer un 
pressupost per al projecte però demana que se’n delimiti un perquè es pugui executar en 
un futur i es tingui la certesa que es farà. En definitiva, opina que el govern no sap què 
farà ni com ho farà. Aclareix que els veïns volen saber què es farà i amb quin pressupost, 
però no cal especificar com. 

S’aprova la proposta amb l’abstenció del GMDUpB, el vot en contra del GMDCiU i el vot 
favorable de la resta de grups. 
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Del Grup d’ICV-EUiA: 

9. «El Consell Municipal del Districte d’Horta-Guinardó acorda: 

1.- Iniciar de manera urgent les expropiacions dels veïns i veïnes de Tres Turons 
que han expressat la voluntat de ser expropiats 

2.- Iniciar les promocions d’habitatge públic de reallotjament previstes en sòl públic 
(183 habitatges) per tal de poder començar a reallotjar els veïns i veïnes afectats 
que hi tenen dret 

3.- Promoure el desplegament dels plans de millora urbana (PMU) del parc dels 
Tres Turons» 

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, presenta la proposició de grup. 
Explica que l’aprovació del projecte del parc dels Tres Turons el 2010 va suposar, després 
de més de cinquanta anys, la desafectació i la consolidació de 476 habitatges situats al 
perímetre de les voreres del parc (un 62% del total de 771) i que, actualment, continuen 
afectats 295 habitatges, que és un 38%. Afegeix que la Modificació del PGM preveu 
reallotjar dins del propi àmbit que marca el planejament en sòl, és a dir, dins l’entorn del 
parc, motiu pel qual es va incorporar la construcció de 320 nous habitatges destinats 
exclusivament al reallotjament dels residents d’aquests 295 habitatges afectats, amb dret 
de reallotjament, que provenen de les parts altes dels turons. Indica que en els solars que 
ja són públics es podria iniciar la construcció immediata d’un total de 183 habitatges per a 
aquests afectats urbanístics i proposa que s’iniciïn de manera urgent les expropiacions 
dels veïns dels Tres Turons que han expressat la seva voluntat de ser expropiats, s’iniciïn 
les promocions d’habitatge públic de reallotjament previstes en el sòl públic per tal de 
començar a reallotjar aquests veïns, i es promogui el desplegament dels plans de millora 
urbana del parc dels Tres Turons. 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, manifesta el vot favorable del seu grup. 

El senyor Manuel Conde i García, del GMDPPC, expressa el vot en contra del seu grup 
perquè està en contra del PGM dels Tres Turons. Recorda que el seu grup ha fet que es 
revisi, i esmenta les obres que s’estan fent al turó de la Rovira gràcies a un acord entre el 
govern i el grup al qual representa. 

El senyor Ramón Carrión Duran, del GMDPSC, expressa el vot favorable del seu grup 
perquè està a favor del PGM dels Tres Turons. 

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, manifesta l’abstenció del seu grup 
perquè considera que el parc dels Tres Turons pot tenir habitatges i ser d’ús públic alhora. 
Opina que si bé cal respectar la voluntat dels veïns que volen marxar, també cal que el 
parc sigui compatible amb els habitatges existents, motiu pel qual el govern ha dut a 
terme actuacions als carrers Labèrnia i Marià Labèrnia. Afegeix que el govern s’ha 
compromès a atendre les persones que vulguin ser expropiades i s’ha marcat una sèrie 
de prioritats a l’hora d’endegar la fase 1 sobre els habitatges que estan afectats. 

Manifesta la voluntat del govern de gaudir d’unanimitat a les comunitats de veïns i d’actuar 
prioritàriament amb els veïns que viuen al parc dels Tres Turons. Explica que el dia 25 de 
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novembre es va celebrar una reunió amb la FAVB i la resta d’entitats incorporades dintre 
dels Tres Turons i es va anunciar el compromís de la propera construcció de 32 
habitatges de reallotjament per als afectats. Indica que si bé no són 182, són els 
necessaris per dur a terme les actuacions planificades i fa saber que, a mesura que es 
necessiti més habitatge públic, el compromís serà tirar-lo endavant. 

La senyora Mir mostra la seva incomprensió davant el vot en contra del GMDPPC perquè 
la seva proposició només afecta les persones que han expressat la voluntat de marxar i 
ser reallotjades i, per tant, creu que és compatible amb la voluntat del GMDPPC de 
respectar tots els veïns que s’hi vulguin quedar.  

Seguidament, mostra la seva preocupació pel conjunt de veïns que ha demanat ser 
expropiats i encara no ho ha estat i demana al govern en quina situació es troben, quin 
calendari tenen previst i quina planificació tenen respecte als seus habitatges. 

S’aprova la proposta amb els vots a favor del GMDUpB, el GMDICV-EUiA i el GMDPSC, 
el vot en contra del GMDPPC i l’abstenció del GMDCiU. 

Del Grup d’UpB: 

10. «El Consell del Districte d’Horta-Guinardó acorda garantir el subministrament 
del servei de llum i gas a les llars de persones i famílies del districte que no 
puguin fer front al deute amb les companyies subministradores de manera 
justificada. Que es doni prioritat des de Serveis Socials als casos que es 
produeixin en els mesos d’hivern i es facin els tràmits necessaris amb caràcter 
urgent» 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, presenta la proposició. Explica que la 
crisi econòmica ha sacsejat la quotidianitat de moltes famílies en molts aspectes i exposa 
algunes dades de la Taula del Tercer Sector. Primer, diu que unes 300.000 famílies 
catalanes (10,9% de llars) tenen dificultat per mantenir casa seva en una temperatura 
adequada i tenen problemes per poder pagar les factures de llum o gas. Segon, diu que a 
l’inici de la crisi aquest percentatge se situava en el 5,4%, de manera que hi ha hagut un 
augment. Explica que també ha crescut la preocupació dels ajuntaments, ja que 
mitjançant Serveis Socials afronten les demandes i les situacions de dificultats de les 
famílies que es troben en aquestes circumstàncies. 

Recorda que el 22 d’octubre d’enguany, el Tribunal Constitucional va suspendre de forma 
cautelar el Decret llei 6/2013, de 23 de desembre, de la Generalitat de Catalunya, que 
permetia evitar que les persones en situació de pobresa energètica es quedessin sense 
subministrament energètic durant l’hivern, tot i que no poguessin fer front al seu 
pagament, a través d’una modificació del Codi de consum de Catalunya, arran de 
l’admissió a tràmit del recurs que va presentar el Govern espanyol en contra de la 
modificació del Codi de consum, i exposa que, actualment hi ha un buit legal per garantir 
que això sigui així. 

Per tot plegat, presenta la proposició, en la qual demana al Consell de Districte que acordi 
garantir el subministrament de servei de llum i gas a les llars de persones i famílies del 
districte que no puguin fer front al deute amb les companyies subministradores de manera 
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justificada i que es doni prioritat des de Serveis Socials als casos que es produeixin en els 
mesos d’hivern i es facin els tràmits necessaris amb caràcter urgent. 

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, manifesta el vot favorable del seu 
grup perquè diu que és un tema important i que el grup al qual representa ja el va portar 
en un plenari anterior. Ara bé, fa dos incisos: en primer lloc, diu que caldria considerar 
aquest problema durant tot l’any, perquè a l’estiu les neveres també suposen un cost 
elèctric necessari, i en segon lloc, opina que caldria implicar les subministradores de 
serveis en aquest procés perquè no troba convenient traspassar els fons públics a 
empreses privades que any rere any augmenten els seus beneficis. 

El senyor Manuel Conde i García, del GMDPPC, expressa el vot favorable del seu grup 
perquè diu que sempre està a favor del que suposi una millora per a les persones. 
Demana a Serveis Socials que es facin càrrec de l’assumpte de forma urgent i recorda 
que, anys enrere, la tinent d’alcalde va afirmar que hi havia recursos il·limitats per aquests 
casos però, com s’ha demostrat, els 4,9 milions d’ajudes econòmiques anuals són 
insuficients, motiu pel qual el seu grup va demanar un augment. 

Aprofita el comentari sobre el Tribunal Constitucional i matisa que el recurs s’ha fet perquè 
envaeix les competències de l’Estat. Afegeix que el síndic de greuges està d’acord en 
afirmar que és un préstec que s’ha de tornar. 

El senyor Ramón Carrión Duran, del GMDPSC, expressa el vot favorable del seu grup 
perquè creu que les situacions excepcionals que viuen actualment les famílies demanen 
solucions excepcionals com aquesta. 

La senyora Roser Nogués i Alonso, consellera d’Igualtat d’Oportunitats i de Qualitat de 
Vida, expressa el vot a favor del seu grup i reconeix que es tracta d’una tasca que fan dia 
a dia els Serveis Socials municipals. Fa saber que es dóna suport a les famílies que tenen 
problemes per pagar les factures de llum, aigua i gas tant a l’hivern com a l’estiu i, 
sobretot, a les famílies amb perfils d’alta vulnerabilitat, que són aquelles amb menors o 
gent gran. Informa que, enguany, l’Àrea de Qualitat de Vida de l’Ajuntament porta 
destinats 1.060.415 euros en ajudes a les famílies per aquest concepte. Afegeix que la 
Generalitat està negociant amb les companyies subministradores l’obertura d’un fons per 
reduir el deute de les famílies amb més necessitat a través de l’aixecament de la 
suspensió del decret de pobresa energètica instada per l’Estat. 

El senyor Coronas agraeix el vot favorable de tots els grups i després de mostrar el seu 
acord amb el comentari de la senyora Mir sobre la necessitat d’implicar les empreses 
subministradores d’aquests serveis diu que en un consell de districte, no es pot demanar 
una fita com aquesta. També agraeix al govern que aprovi la proposició d’acord. 

Per últim, demana que es prengui consciència de la importància d’aquest assumpte i, 
especialment, del que suposa durant l’hivern, ja que un 10% de la població significaria que 
dues persones del districte es trobarien en aquesta situació. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 
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b) Proposicions amb contingut de declaració institucional 

No n’hi ha. 

c) Precs 

Del Grup del PSC: 

11. «Que el govern del Districte, atenent la reiterada petició que se’ls ha fet des de 
les AMPA i les direccions de les escoles afectades i també per part dels grups 
de l’oposició i dels membres del Consell Escolar, estudiï els efectes que hagin 
pogut produir en els criteris en l’admissió de l’alumnat, presenti un pla per 
pal·liar els dèficits de places de secundària de continuïtat al districte dialogat 
amb la comunitat educativa en el marc del Consell Escolar i insti el govern 
municipal a impulsar en el marc del Consorci d’Educació de Barcelona un 
calendari de construcció i posada en marxa (projecte executiu, execució d’obres 
i projecte educatiu) de l’institut previst en el Pla d’equipaments del Districte» 

Del Grup del PPC: 

12. «Que el gobierno del distrito, de acuerdo con el Plan metropolitano, contemple 
la reserva de un espacio para la construcción prioritaria de un instituto, para 
satisfacer las demandas de proximidad. Abrir un proceso de participación de 
cómo y dónde quieren los vecinos y el Consell Escolar la ubicación del 
instituto» 

La senyora Núria Galán Orriols, del GMDPSC, exposa els problemes que hi ha hagut, per 
tercer any consecutiu, en l’assignació de places de secundària de continuïtat amb el 
projecte educatiu i diu que cada vegada són més les escoles afectades. Mostra la seva 
preocupació davant del fet que el govern no respongui al neguit que genera aquesta 
situació ni convoqui el Consell Escolar per a parlar de la situació i de les solucions 
possibles, i també davant els criteris i la revisió de les adscripcions als instituts. 

Per aquests motius, presenta un prec en el qual demana que s’estudiïn els efectes dels 
criteris en l’admissió de l’alumnat i es presenti un pla dialogat amb la comunitat educativa, 
en el marc del Consell Escolar, que vagi orientat a pal·liar els dèficits que existeixen en les 
places de continuïtat a l’institut públic, i que s’impulsi l’institut públic que estava previst en 
el Pla d’equipaments del Districte. 

La senyora Felisa Vila San Millán, del GMDPPC, presenta el prec i n’exposa dos motius: 
el primer, el fet que en els darrers anys la falta d’un institut al barri d’Horta hagi provocat el 
problema per als alumnes d’obtenir una plaça als instituts de referència que se’ls assigna 
i, el segon, el fet que els pares estiguin preocupats per aquesta mancança. Formula el 
prec en el qual demana al Districte que, d’acord amb el Pla metropolità, contempli la 
reserva d’un espai per a la construcció prioritària d’un institut per a satisfer les demandes 
de proximitat i obri un procés de participació sobre la manera i el lloc que els veïns i el 
Consell Escolar volen per l’institut. 

El senyor Jaume Fibla Papaseit, conseller de Coneixement, Infància, Adolescència, 
Joventut i Esports, respon al GMDPSC que està d’acord parcialment amb el plantejament 
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que fa la senyora Galán. Reconeix que dues escoles han tingut problemes d’assignació 
de places de continuïtat, que són Pau Casals i Mare Nostrum, i explica que s’està 
treballant sobre el tema. Ara bé, mostra el seu desacord en la demanda de construcció 
d’un institut, tenint en compte que en el districte hi ha 102 vacants en ensenyança 
obligatòria repartides en 30 escoles públiques i 73 concertades, segons el Consell 
Escolar. Tot i això, recull la petició de treballar aquest tema dins del marc del Consell 
Escolar. Explica que el govern va crear la Comissió de Planificació, a la qual el mateix 
inspector d’Ensenyament està disposat a observar tots aquests problemes que puguin 
passar amb aquestes escoles. 

Tot seguit, respon al GMDPPC i diu que, vista la forma d’actuar del Govern central, que 
ofega i escanya els ciutadans de Catalunya, no està legitimitat per demanar inversions, en 
temes econòmics, ni al Districte d’Horta-Guinardó, ni a Barcelona, ni a Catalunya. 

La senyora Galán mostra la seva sorpresa al veure el vot en contra del govern perquè 
creu que els problemes en l’educació secundària que hi ha actualment, romandran en el 
futur. En aquest sentit, afegeix que la tendència de pressió demogràfica secundària 
continuarà creixent i que, en un moment com l’actual, cal tenir en compte que pot haver 
un transvasament important de la concertada cap a la pública degut a la crisi. 

Creu que el govern no vol defensar el Pla d’equipaments del Districte ni tampoc la 
construcció d’un institut, que és petició de la comunitat educativa. Mostra la seva 
incredulitat davant el comentari del senyor Fibla sobre el fet d’actuar en el marc del 
Consell Escolar perquè una vegada li va contestar que ell no té per què convocar la 
comissió de matriculació. 

Per acabar, demana al senyor Fibla què ha fet per les escoles afectades que ha esmentat. 
Refusa la xifra de 102 vacants que ha donat el conseller i diu que n’hi ha 29 a l’escola 
pública. Creu que no es tracta només d’encaixar oferta i demanda sinó de garantir l’equitat 
del sistema i garantir, alhora, coherència pedagògica. 

La senyora Vila retreu al conseller que es deslliuri de les seves responsabilitats i culpi 
altres administracions. Creu que, de la mateixa manera que responsabilitza l’Estat, hauria 
de culpabilitzar la Generalitat, que és qui té competència en Educació. 

El senyor Fibla contesta que és conseller dels alumnes de les escoles públiques, privades 
i concertades, i fa saber que el govern mai no s’ha negat a planificar sobre el tema de les 
places d’IES o de secundària. Reconeix que el govern no convoca la Comissió de 
Planificació Escolar del Consell Escolar però que hi participa i diu que és un òrgan de 
participació en què figuren les AMPA i les direccions. Recorda a la senyora Galán que els 
membres del Consell li van dir que no tenia raó i li retreu que es queixi d’aquest tema en 
cada plenari. 

Respon a la senyora Vila que ell ha participat en uns dotze consells escolars durant la 
legislatura i ella, només en un, per la qual cosa li demana que no l’acusi de lliurar-se de 
responsabilitats. Li fa saber que la documentació que tenen els diferents grups municipals 
estava a la seva disposició en el darrer Consell Escolar, en el qual no va assistir. 

Es rebutgen ambdós precs. 
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Del Grup del PPC: 

13. «Que el gobierno del distrito inicie contacto con el centro educativo y el AMPA 
para definir las mejoras necesarias, con el fin de que los alumnos tengan una 
mayor movilidad al entrar y salir del colegio» 

El senyor Rafael Sánchez Cobo, del GMDPPC, presenta el prec i explica que respon a 
l’afluència d’alumnes que es congreguen a la sortida de l’escola Santa Caterina de Siena, 
al carrer Lloret, que té una vorera molt estreta en la qual s’hi aparquen cotxes i que 
genera la preocupació dels pares per a possibles accidents. Formula el prec en el qual 
demana al govern del Districte que es posi en contacte amb el centre educatiu i l’AMPA 
per definir les millores necessàries amb la finalitat que els alumnes tinguin més mobilitat 
quan entren i surten de l’escola. 

El senyor Jaume Fibla i Papaseit, conseller de Coneixement, Infància, Adolescència i 
Joventut i Esports, assenyala que aquest prec s’ha transaccionat mitjançant un acord amb 
el senyor Sánchez i, per tant, l’accepta. 

S’accepta el prec. 

Del Grup d’ICV-EUiA: 

14. «Que des del govern del districte es facin les gestions oportunes per millorar les 
freqüències de pas dels busos que donen servei a aquest districte, així com 
tornar a establir el servei de bus en diumenges i festius dels barris que així ho 
reclamen com una necessitat» 

El senyor Antonio Salado Pérez, del GMDICV-EUiA, explica que el seu grup ha conegut 
les queixes veïnals i d’entitats en defensa del transport públic sobre l’empitjorament de les 
freqüències de pas de diversos autobusos que donen servei al districte, com ara el 39, el 
45, el 76 o el 185, les quals se sumen a les queixes per la supressió del bus de barri els 
diumenges. Constata que la situació és especialment greu en casos com el bus 117, on 
no hi ha cap alternativa. Per tot això, formula el prec. 

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, mostra el seu acord respecte al fet 
que el Districte ha d’exigir la millora de les condicions de pas d’una sèrie d’autobusos. 
Informa que s’ha compromès amb les millores del 87, del Carmel, i també amb les línies 
ortogonals. Tot i això, rebutja el prec perquè la solució del problema està vinculada amb el 
bus de barri, la supressió del qual els diumenges i festius va ser una decisió presa a 
conseqüència del dèficit que té TMB, que és de 500 milions d’euros. Explica que es va 
prendre amb unes determinades condicions perquè es creia que els busos de barri 
connectaven una sèrie d’equipaments l’afluència dels quals no es preveia tan gran per als 
diumenges i festius. 

Amb tot, informa que recull la demanda de millora i recorda que en l’Audiència del dia 
anterior va explicitar que el govern exigiria i vetllaria pel compliment de les freqüències. 

El senyor Salado apunta que el tema del 117 va aparèixer al Consell de Barri de Font d’en 
Fargues, celebrat recentment, com una necessitat vinculada a la falta de freqüència del 
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39. Assenyala que el 39 té unes deficiències molt importants, motiu pel qual en el Plenari 
anterior, el seu grup va presentar un prec que el govern va acceptar tot i que encara no ha 
explicat com van les gestions amb TMB al respecte. Afegeix que el problema del 185 
també es va posar de manifest a l’Audiència Pública del dia anterior quan l’Associació de 
Veïns d’Horta va reclamar solucions perquè des que es va fusionar amb el 112 té més 
recorregut i té gairebé la meitat de vehicles, que han passat de 7 a 4. 

Demana al govern que accepti el prec perquè diu que sense una solució global, el barri no 
gaudeix d’una mobilitat digna. 

El senyor Puelles respon al senyor Salado que està vinculant dues coses que no estan 
vinculades, perquè ha dit ara que si es milloressin les freqüències, el problema del 117 no 
existiria. 

Es rebutja el prec. 

Del Grup d’UpB: 

15. «Que el Districte d’Horta-Guinardó sol·liciti el canvi de nom de l’estació de metro 
de la Vall d’Hebron pel de Vall d’Hebron-Sant Genís, de manera que s’inclogui el 
nom d’aquest barri històric» 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, explica que l’estació de metro de la Vall 
d’Hebron s’ubica a les portes del barri de Sant Genís dels Agudells, un dels barris més 
antics de la ciutat i antic municipi. Tot seguit, formula el prec en el qual demana que el 
Districte sol·liciti el canvi de nom de l’estació de metro de la Vall d’Hebron pel de Vall 
d’Hebron-Sant Genís, de manera que s’inclogui el nom d’aquest barri històric, tal com s’ha 
fet en altres estacions de metro com la de l’Hospital de Sant Pau. 

El senyor Lluís Bou i Dalmau, conseller de Cultura, Ciutadania, Emprenedoria i Promoció, 
respon que li accepta el prec i que traslladarà la seva petició a ATM, i adverteix que el 
procediment no és senzill perquè té un cost econòmic important. 

S’accepta el prec. 

Del Grup d’UpB: 

16. «Que es prioritzin les expropiacions dels patis afectats per la MPGM de Tres 
Turons al carrer de Ceuta per tal de poder projectar una solució que millori 
l’accessibilitat a la confluència dels carrers de Ceuta, Portell i Santuaris» 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, diu que és un prec de concreció en una 
zona geogràfica, que és la confluència dels carrers Ceuta, Portell i Santuari, una cruïlla 
amb una alta densitat de trànsit, especialment en hores d’entrada i sortida de les escoles 
properes. Explica que la vorera que transcorre al costat del centre educatiu Mare de Déu 
del Coll, a la cantonada dels carrers Santuari i Portell, districte de Gràcia, no té l’amplada 
suficient per garantir la seguretat dels vianants. Tot seguit formula el prec. 

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, contesta que rebutja el prec 
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perquè és un problema de mobilitat que es pot abordar de diferents maneres i no només 
prioritzant una expropiació. Opina que la prioritat d’expropiacions ha de ser per qüestions 
de veïnatge o d’emergència social. Ara bé, recull la demanda del senyor Coronas per 
veure amb quines mesures es pot solucionar aquest nus que es forma al voltant del carrer 
Santuari i del carrer Ceuta. 

El senyor Coronas creu que el govern proposarà com a solució invertir la direcció del 
carrer de Coll del Portell, solució que no li agrada perquè el carrer és una porta natural del 
parc de la Creueta del Coll. Pensa que l’expropiació dels patis és la garantia de la 
seguretat que necessita la cruïlla, tema que considera prioritari. 

El senyor Puelles mostra el seu acord sobre la prioritat de la seguretat però opina que 
reduir una propietat als veïns genera nous problemes i que cal estudiar diverses 
alternatives. 

Es rebutja el prec. 

d) Preguntes 

Del Grup del PSC: 

17. «Quin és el motiu pel qual, després de quasi 4 anys de l’inici del mandat i que es 
va informar que s’encarregaria aquest informe, no s’ha fet públic ni comunicat a 
cap entitat ni grup polític, així com en quin punt es troba actualment i el més 
important, quina és la data de presentació pública?» 

El senyor Raül Ortega i Serrano, del GMDPSC, explica que han passat quatre anys des 
que el govern va dir, a l’inici del mandat, que s’encarregaria un informe de mobilitat, i 
pregunta quin és el motiu principal pel qual no s’hagi fet públic l’informe ni tampoc no 
s’hagi fet cap comunicat a cap grup o entitat, després que es demanés en totes les 
comissions consultives, audiències i comissions de seguiment, i que les accions de 
mobilitat del Districte quedessin supeditades a la presentació d’aquest informe per part de 
la Casa Gran. 

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, contesta que quan el seu grup va 
arribar al govern no hi havia cap projecte de mobilitat al Districte. Informa que el govern, 
amb la voluntat de ser seriós, ha abordat el problema des de diferents punts de vista, 
entre els quals compta els vianants i les mesures auxiliars per a ells, i assenyala que 
també ha fet un estudi de tots els creuaments que hi ha a Horta-Guinardó alhora que ha 
analitzat els equipaments presents i futurs. 

Constata que l’estudi no és una actuació especial del mandat sinó que ha de servir per 
planificar amb criteri les actuacions de mobilitat del Districte. Manifesta la voluntat de 
compartir el document amb la resta de forces polítiques però diu que és complex i que, 
per aquest motiu, encara no s’ha pogut fer. Fa saber que properament hi haurà un 
document que servirà de debat i d’acord. 

El senyor Ortega creu que el govern no presentarà el document en el mandat actual i li 
proposa al senyor Puelles que el pengi a la pàgina web. 
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El senyor Puelles respon que penjar un document a la pàgina web no suposa cap procés 
de participació i opina que sí que es presentarà durant el mandat actual. Manifesta la 
intenció de promoure una sèrie de jornades per debatre’l conjuntament amb les 
associacions. 

Del Grup d’ICV-EUiA: 

18. «La proposta d’acord per qualificar com a 6 (espai verd) el solar del carrer 
Montevideo 33-53 i consolidar aquest espai fins ara edificable com a parc, 
especificar que es manté la proposta de qualificació del planejament a tràmit per 
a Can Ripoll i Torre Garcini. En quina situació es troba el projecte de 
recuperació de la Torre Garcini? On es preveu traslladar l’edificabilitat dels 
jardins de la Torre per tal de garantir que es preservi l’equipament i el conjunt 
dels seus jardins?» 

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, formula la pregunta. 

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, manifesta el compromís del 
govern per fer la transferència d’edificabilitat de Torre Garcini i la voluntat perquè els 
jardins no siguin edificables. Quant a la situació d’aquesta masia, reitera que el conveni és 
vigent, que ha avançat la protecció des del moment que el seu grup va entrar al govern 
del Districte i que actualment està estudiant les al·legacions per trobar un solar adient per 
materialitzar-lo. 

La senyora Mir assenyala que les explicacions que el govern ha donat fins aleshores no 
han tranquil·litzat prou els veïns del Guinardó, motiu pel qual ha fet la pregunta. Creu que 
el govern està treballant per una nova permuta en un altre solar i per traslladar 
l’edificabilitat a un altre espai de la ciutat. Demana que en la mesura que aquests treballs 
avancin, el govern doni immediatament un calendari i expliqui la nova ubicació. 

El senyor Puelles insisteix en la feina que ha fet el govern actual per la Torre Garcini, que 
considera que l’ha salvada. Recorda que es va acordar que l’edificabilitat es transfereix 
per poder salvar Torre Garcini, que es considera un bé patrimonial que l’Ajuntament no 
pot perdre. 

e) Seguiment Proposicions / Declaracions de grup 

Del Grup del PPC: 

19. «Se informe del estado en que se encuentra la redacción del proyecto de 
adecuación de las aceras que se aprobó en la propuesta citada» 

El senyor Carlos Torrubiano Blanco, del GMDPPC, presenta el seguiment de la proposició 
realitzada pel seu grup el 6 de maig de 2014 perquè s’aprovés la redacció d’un projecte 
d’adequació de les voreres del districte en el qual s’inclogués la detecció de barreres i 
problemes que hi havia a cada carrer del districte, una proposta d’intervenció per suprimir 
les barreres existents que podia suposar a construcció i ampliació de voreres, la 
reubicació d’elements de mobiliari urbà, propostes de transformació en la plataforma única 
i/o urbanització dels carrers i establiment de prioritats per itineraris que permetessin 
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elaborar un pla per etapes. Per tot això, demana que s’informi de l’estat en què es troba la 
redacció del projecte citat. 

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, es remet al que ha contestat 
anteriorment al senyor Ortega i diu que l’estudi de Mobilitat està molt enfocat al vianant, 
als encreuaments i als passos de vianants, per estudiar la viabilitat des del seu punt de 
vista. Així mateix, reitera que properament convocarà una reunió que ha de servir de base 
per definir actuacions. 

El senyor Torrubiano recorda que en el Consell del 6 de maig el conseller Puelles va dir 
que en breu presentaria l’estudi. 

Del Grup d’ICV-EUiA: 

20. «Que el govern informi de les gestions realitzades i l’estat d’execució per donar 
compliment a la següent proposició presentada per aquest grup municipal i 
aprovada en el Plenari del Consell Municipal de Districte de 14 d’octubre de 
2014: 

“El Consell Municipal del Districte d’Horta-Guinardó acorda suspendre de 
manera definitiva el projecte d’aparcament d’ús privatiu a la plaça Botticelli i 
iniciar un procés participatiu per tal que la ciutadania decideixi quins han de ser 
els usos de la plaça pública i com ha de ser el projecte de nova plaça”» 

La senyora Anna Mir i Acebrón, del GMDICV-EUiA, presenta el seguiment de proposició. 

El senyor Lluís Bou i Dalmau, conseller de Cultura, Ciutadania, Emprenedoria i Promoció 
del Districte, respon que el Districte estava pendent que des de la Plataforma Salvem 
Botticelli es manifestés oficialment si volien o no que s’iniciés aquest procés. Apunta que 
quinze dies enrere, aproximadament, la Plataforma van fer arribar al govern la voluntat de 
participar del procés i que actualment, el govern està tancant el calendari. Així mateix, fa 
saber que en els propers dies farà arribar la convocatòria a la Plataforma per constituir el 
procés participatiu. 

La senyora Mir mostra la seva comprensió davant del fet que el govern hagi esperat la 
incorporació de la Plataforma per iniciar el procés participatiu però demana que li 
respongui l’altra part de la pregunta, sobre la suspensió definitiva del projecte 
d’aparcament. Pregunta al conseller si les converses que va dir que mantindria amb el 
privat s’han dut a terme o no. 

El senyor Bou contesta que, de moment, no hi ha suspensió definitiva i que encara cal 
veure el resultat d’aquestes converses amb el privat. 

Del Grup d’UpB: 

21. «Que s’informi de l’estat del prec acceptat en el consell plenari del districte 
d’Horta-Guinardó del març de 2014 amb el següent contingut: 
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“Que el Districte d’Horta-Guinardó insti l’Institut Municipal de Paisatge Urbà a 
emetre un informe sobre el compliment o no de les plaques predemocràtiques 
d’habitatge de protecció oficial ubicades en els edificis de la ciutat”» 

El senyor Jordi Coronas i Martorell, del GMDUpB, presenta el seguiment. 

El senyor Gonzalo Puelles i García, conseller d’Urbanisme, Conservació del Patrimoni, 
Manteniment de la Via Pública, Mobilitat i Sostenibilitat, recorda que el 2006-2007 es va 
fer una campanya de retirada de 4.500 plaques i al final se’n van retirar 300. Tot i això, fa 
saber que com que dins del programa d’ajuts a la rehabilitació de l’Ajuntament de 
Barcelona hi ha el compliment de la normativa de paisatge urbà, en el moment de les 
rehabilitacions que es fan de façana i d’elements comuns es demana la retirada i es 
condicionen les subvencions al compliment d’aquesta normativa, que inclouria la retirada 
de les plaques. 

El senyor Coronas respon que, aleshores, no s’ha fet allò que es demanava en el prec i fa 
la petició que es faci un informe de Paisatge Urbà per veure si es compleix la normativa o 
no. 

El senyor Puelles contesta que el que demana el senyor Coronas és per a les propietats. 

E) Declaracions institucionals 

Sobre el Dia Internacional contra la Violència vers les Dones 

La presidenta llegeix la declaració: 

«Expressar la nostra condemna i rebuig a totes i cadascuna de les expressions de la 
violència masclista i reafirmar el nostre compromís i determinació per combatre i eradicar 
aquest greu problema social, que atempta frontalment, i sovint d’una manera irreparable, 
contra la llibertat i els drets de les dones. 

»Seguir esmerçant tots els esforços en la creació i aplicació de mesures per fer front a la 
violència masclista, sigui a través de la legislació, els recursos d’atenció, suport i 
recuperació per a les dones i per als seus fills i filles, els protocols entre tots els agents 
implicats, i programes i campanyes impulsats tant des de les associacions de dones com 
des de les administracions públiques per avançar en l’eradicació d’aquesta violència. 

»Incidir molt especialment en la sensibilització i prevenció entre la població jove, per tal 
d’evitar relacions desiguals i situar el discurs en la dignitat, el respecte i la llibertat, tot 
vetllant per la construcció de nous models de relació entre els sexes, basats en l’equitat, 
el reconeixement i el respecte a la diferència, i potenciant la paraula, el diàleg i l’escolta, ja 
sigui en tots els vessants de l’àmbit educatiu com en la resta de les actuacions de 
l’Administració municipal i la complicitat dels mitjans de comunicació. 

»Prevenir i perseguir totes aquelles pràctiques culturals que suposin violació dels drets de 
les dones, tals com la mutilació genital femenina, tant en els nostres àmbits d’actuació a 
través de les millores dels protocols existents, com més enllà d’aquestes competències 
mitjançant actuacions coordinades institucionalment o d’altres que es puguin generar de 
nou. 
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»Reforçar aquelles actuacions d’atenció a les víctimes i llurs fills i filles, i especialment 
vetllar pels col·lectius de dones més vulnerables fruit de la seva condició o situació 
personal. 

»Així, seguir implementant durant el 2015 actuacions per millorar la qualitat de vida de les 
dones que pateixen o han patit violència i evitar-ne la victimització secundària, 
especialment en: el foment de l’accés a l’habitatge de les dones que pateixen o surten de 
qualsevol situació de violència masclista, especialment quan tinguin fills menors 
exclusivament al seu càrrec; la promoció de mesures de formació ocupacional i d’inserció 
laboral de les dones que pateixen o surten de qualsevol situació de violència masclista. 

»Treballar amb la Generalitat de Catalunya per tal que s’implementi el fons de garantia de 
pensions i prestacions per a dones i amb fills/filles a càrrec víctimes de violència masclista 
i s’aporti el pressupost necessari per fer front als serveis de violència masclista depenent 
del Consorci de Serveis Socials de Barcelona. 

»Consolidar, millorar i ampliar les estratègies d’informació que facilitin a les dones el 
coneixement dels drets que els corresponen i dels serveis que integren la xarxa/circuit 
d’atenció i recuperació integral a les dones en situacions de violència masclista. 

»Seguir garantint el suport institucional a les entitats de dones implicades en l’eradicació 
de la violència masclista, així com la complicitat dels mitjans de comunicació per eradicar 
aquesta xacra. 

»I rebutjar iniciatives legislatives que comportin fer passos enrere en el tractament de la 
violència masclista.» 

Sobre el Dia Internacional de la Lluita contra la Sida 

La presidenta llegeix la declaració: 

«Que l’Ajuntament de Barcelona i la Generalitat de Catalunya, en el marc de les seves 
competències, incrementin els programes i campanyes formatives per tal de sensibilitzar 
sobre els mecanismes de prevenció a la població en general, fent un èmfasi especial en 
aquells col·lectius de major risc. Aquestes han d’incorporar necessàriament un component 
informatiu i sensibilitzador que comporti l’eliminació progressiva de l’estigma i rebuig per 
part de la societat vers aquelles persones amb aquesta afecció. 

»Que el Govern de la Generalitat de Catalunya, el Govern d’Espanya i la Unió Europea 
incrementin les partides pressupostàries en els diferents exercicis per fer front a aquesta 
malaltia, tant en el camp de la prevenció com en el de la recerca científica. 

»Que l’Organització Mundial de la Salut i el Fons Mundial de Lluita contra la Sida facin 
una aposta clara i contundent en la lluita contra aquesta malaltia, especialment a l’Àfrica, 
que és la zona del planeta on hi ha un major nombre de casos –més del 70%– i on més 
difícil és l’accés tant al tractament mèdic com a campanyes sensibilitzadores i educatives. 
Aquest esforç ha d’anar adreçat a cinc grans eixos: l’educació, la prevenció, la detecció, el 
control de nous casos i el suport moral i psicològic dels afectats. 
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»I que les farmacèutiques incrementin el seu compromís social vers aquells que pateixen 
aquesta malaltia, dedicant un major esforç econòmic a assolir tant un tractament preventiu 
com una medicació que permeti la curació total dels afectats.» 

 

En no haver-hi altres assumptes a tractar, la presidenta aixeca la sessió a les 22.33 h. 

 

 

La cap del Departament de Serveis Jurídics-Secretaria  Vist i plau  
         La presidenta 


